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OTEVŘENÁ RADNICE

RADA MĚSTA
•	 schválila poskytnutí dotace ve výši 6 500 Kč  
Slezské diakonii na sociální službu – Poradna 
rané péče Matana, 

•	 schválila uzavření darovací smlouvy na po-
skytnutí finanční podpory ve výši 3 000 Kč na 
provoz Linky bezpečí, z. s., v roce 2017,

•	 vzala na vědomí informace o stavu tří hro-
bů před hřbitovní kaplí v Hradci nad Moravicí 
a  rozhodla provést nezbytné opravy těchto 
hrobů,

•	 vzala na vědomí žádost o  opravu místní 
komunikace v Kajlovci (parcela č. 11) a uložila 
odboru majetku a investic zpracovat cenovou 
nabídku na její opravu po projednání se žada-
teli, 

•	 schválila přijetí účelové neinvestiční dota-
ce z  rozpočtu Moravskoslezského kraje pro 
rok 2017 na zabezpečení akceschopnosti 
JSDH Hradec nad Moravicí kategorie JPO II,

•	 schválila přijetí dotace na projekt Tradice 
a  zvyky v  česko-polském pohraničí z  pro-
středků Fondu mikroprojektů v Euroreginu Si-
lesia, v max. výši za celý projekt 25 535,92 EUR 
(cca 689 469,84 Kč), z toho město Hradec nad 
Moravicí 11 948,67 EUR (cca 322 614 Kč) a měs-
to Baborów 13 587,25 EUR (366 855,75 Kč),

•	  vzala na vědomí zápis z jednání výběrové 
komise pro otevírání obálek a pro posouzení 
a hodnocení nabídek ve veřejné zakázce Re-

konstrukce bytu č. 8 v bytovém domě č. p. 590 
a  rozhodla opětovně zveřejnit záměr na vý-
běr zhotovitele, 

•	 vzala na vědomí zápis z jednání výběrové 
komise pro otevírání obálek a  pro posouze-
ní a  hodnocení nabídek ve veřejné zakázce 
Oprava povrchu zpevněných ploch ke koupa-
lišti a  rozhodla opětovně zveřejnit záměr na 
výběr zhotovitele.

ZASTUPITELSTVO MĚSTA
•	 vzalo na vědomí informace o  výsledcích 
stavebně technického průzkumu smuteční 
síně v  Hradci nad Moravicí a  uložilo provést 
výběrové řízení na zhotovení projektové do-
kumentace na její rekonstrukci, 

•	 schválilo vnitřní předpis, kterým se stano-
vují zásady pro tvorbu a  čerpání prostředků 
fondu oprav obecních bytů, bytových domů 
a nebytových prostor,

•	 schválilo přijetí dotace z IROP v max. výši 
6 997 069,52 Kč na realizaci projektu Stavební 
úpravy a nástavba objektu hasičské zbrojnice 
v Jakubčovicích – zvýšení připravenosti k ře-
šení a řízení rizik a katastrof,

•	 vzalo na vědomí vyhodnocení dotaz-
níkového šetření na akci Výstavba nových 
bytů pro osoby v  bytové nouzi z  nízkopří-
jmové cílové skupiny v  objektu bývalé MŠ 
v  Domoradovicích a  uložilo prověřit mož-
nost výstavby bytů s  pečovatelskou služ-
bou v tomto objektu,

•	 schválilo střednědobý výhled rozpočtu 
města Hradec nad Moravicí na období let 
2018 – 2020, 

•	 schválilo uzavření smlouvy mezi Morav-
skoslezským krajem a  městem Hradec nad 
Moravicí o zajištění dopravní obslužnosti ve-
řejnou linkovou dopravou – oblasti Opavsko, 
Vítkovsko a Bílovecko,

•	 uložilo vypsat výběrové řízení na zpraco-
vání projektové dokumentace na: rekonstruk-
ci chodníků v  Hradci nad Moravicí v  ulicích 
Na Tylovách, Slezská, Nádražní a Pod Hanuší, 
opravu komunikace v Benkovicích u autobu-
sové zastávky, opravu komunikace v Kajlovci 
– tzv. pokračování cyklostezky k MŠ a opravu 
komunikace ke kravínu, opravu komunikace 
v Žimrovicích – ulice Mlýnská a Pilarka, opravu 
komunikace v Hradci nad Moravicí – propojka 
z ulice Podolská na ulici Gudrichova, veřejné 
osvětlení ve Filipovicích – od vesnice k hlavní 
cestě,

•	 uložilo připravit návrhy řešení dopravní 
situace na Městečku v  souvislosti s  využitím 
odstavné plochy, informovat veřejnost o mož-
nosti využití odstavné plochy pro parkování 
návštěvníků zámku prostřednictvím tisku 
a webových stránek města a provést úpravu 
mobilní zeleně dle zpracované vizualizace po-
dél obytných domů v prostoru Městečka.

Usnesení z jednotlivých zasedání rady 
města a zastupitelstva města najdete na  

www.muhradec.cz v záložce Samospráva.

72. VýROčí 
OSVObOZEní MĚSTA 
V pátek 28. 4. 2017 jsme si připomněli 72. výro-
čí osvobození našeho města a ukončení druhé 
světové války. Pietní akty položení kytic na po-
čest padlých válečných hrdinů se uskutečnily 
u  památníků na městském hřbitově, na ulici 
Podolská a na Stránce. Starosta města pan Jo-
sef Vícha děkuje všem občanům a organizacím, 
kteří svou účastí uctili památku obětem války.

REhAbILITAční cVIčEní
Městský úřad Hradec nad Moravicí uspo-
řádal v  jarních měsících ukázkové hodiny 
rehabilitačního cvičení. Z  důvodu Vašeho 
zájmu bude kurz pravidelně pokračovat 
od září 2017, a  bude doplněn o  cvičení 
s  malými míči (overbally). Místo konání 
bude upřesněno. Bližší informace najdete 
v  příštím vydání Hradeckých novin a  na 
www.muhradec.cz. 

Máte již uhrazeny poplatky za psy 
a  odpad? Upozorňujeme na lhůtu splat-
nosti místního poplatku ze psů, která uply-
nula dnem 31. května 2017 a  na lhůtu 
splatnosti místního poplatku za komunální 
odpad, která končí 30. června 2017. Připo-
mínáme, že nedoplatky budou vymáhány 
dle daňového řádu a mohou být navýšeny 
až na trojnásobek. 
bezplatná sociální poradna je občanům 
města k dispozici vždy první středu v mě-
síci od 14 do 17 hodin, v přízemí Městské-
ho úřadu Hradec nad Moravicí. Poradnu 
vede sociální pracovnice Centra sociálních 
služeb Ostrava, o. p. s. Upozorňujeme, že 
v měsíci červenci se poradna nekoná. Ter-
míny poradny do konce roku: 2. 8., 6. 9., 
4. 10., 1. 11. a 6. 12. 2017.
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Vážení spoluobčané, 
nastává období, kdy se už všichni těšíme 
na přicházející letní měsíce,  dny odpočinku 
a  dovolených. Pro školáky je toto období ve 
znamení ukončení školního roku a očekávání 
prázdnin. Děkuji všem učitelům a  dalším pe-
dagogickým pracovníkům za vše, co vykoná-
vají pro vzdělání žáků, jejich výsledky a umís-
tění v nejrůznějších soutěžích. 

Děkuji také všem spoluobčanům za trpělivost 
se zhoršenými podmínkami při opravě mostu 
na ulici Opavská a živelné situaci na ulici Zá-
mecká. V  souvislosti s  touto situací jsme byli 

nuceni aktivovat povodňovou komisi, informovat obec s  rozšířenou 
působností, krajský úřad a také pojišťovnu. V současné době probíhají 
přípravné práce pro rekonstrukci a zajištění stability opěrných zdí na 
Zámecké ulici. Děkuji hasičům a dobrovolníkům za obětavou pomoc 
nejen při této, ale i při dalších událostech v našem městě.

Vzhledem k  obtížné situaci s  parkováním na Městečku, ale i  v  jiných 
lokalitách, jsme v zastupitelstvu města rozhodli o vypracování odbor-
ného řešení problematiky parkování s využitím odstavné plochy pod 
kostelem. 

Hradecký hřbitov je jedním z nejkrásnějších v dalekém okolí. Je to dílo 
především Vás, spoluobčanů, za což Vám mnohokrát děkuji. Jsem rád, 
že jsme se odhodlali opravit také tři kněžské hroby u vchodu do hřbi-
tovního kostela. Doufám, že budou nadále patřičným místem odpo-
činku obětavých lidí, kteří mnoho vykonali pro naši společnost.

Proběhlo hodně událostí, o  kterých jste byli informováni v  novinách 
a na našich internetových stránkách. V polském Baborówě nás repre-
zentovala tentokrát Církevní základní škola sv. Ludmily společně s ot-

cem Martinem, místostarostou panem Patrikem Orlíkem, radním pa-
nem Emilem Hennigem a dalšími zástupci města. Všem, kteří se tohoto 
jarního setkání zúčastnili, upřímně děkuji.

Jubilantům, kteří se nemohli účastnit pravidelného slavnostního se-
tkání, přeji vše dobré, pevné zdraví, štěstí a radost z maličkostí. Vítám 
mezi námi také nově narozené občánky našeho města, a přeji jim peč-
livou a dobrou výchovu, klidné a otevřené přijetí do naší společnosti, 
a dobré podmínky pro vývoj, vzdělání a uplatnění v životě.

Děkuji seniorům za využití nabídnutých služeb v zájmové oblasti – tré-
nování paměti, rehabilitačního cvičení a dalších aktivit, které probíhají 
za účelné podpory města. Ať Vás neopustí zdravý duch ve zdravém těle!

Dodatečně přeji maminkám ke Dni matek a rodinám k Mezinárodní-
mu dni rodin jen to nejlepší, nejvíce pak radost z dětí a rodinného sou-
žití. U této příležitosti uspořádala Církevní základní škola sv. Ludmily 
v  hradeckém kinosále besídku s  gratulací maminkám a  rodinám, na 
které se představili žáci se svými volnočasovými aktivitami – hudební 
a  taneční vystoupení, ukázky dramatického kroužku, ukázky oddílu 
taekwondo, pěvecký soubor Kolibříci a  další. Spokojenost a  úsměv 
maminek byly jasným oceněním.

V  neděli 21. května 2017 jsem se zúčastnil pietního aktu Terezínská 
tryzna, která se konala na Národním hřbitově v  Terezíně jako vzpo-
mínková akce u příležitosti 72. výročí osvobození k uctění obětí nacis-
tické perzekuce. Ať je mementem pro nás a další generace.

Investiční a  provozní záležitosti města najdete na dalších stránkách 
novin, a v případě dotazů jsem připraven se Vám věnovat. 

Přeji Vám úspěšné zakončení školního roku, a příjemně ve zdraví proži-
té dovolené a letní prázdniny. 

Josef Vícha, starosta 

Milí spoluobčané, 
před měsícem jsme si připomínali osvo-
bození našeho města, našich obcí a poté 
i  celé naší vlasti od nacistické okupace. 
Přestože od těchto událostí uběhlo 72 let, 
nesmíme zapomenout, komu vděčíme 
za svou existenci a za svou svobodu. Zá-
roveň si z  tragických událostí okupace 
a  druhé světové války musíme vzít co 
nejvíce ponaučení. Všem, kteří se podíleli 
na organizaci oslav spojených s osvobo-
zením, tímto děkuji. 

První květnovou sobotu jsem se zúčastnil 
Otevírání turistické sezóny Opavského 

Slezska 2017. Ve své podstatě se jednalo o druhý ročník přehlídky toho, 
co turistická oblast Opavské Slezsko nabízí. I  přes počáteční nepřízeň 
počasí dorazilo do areálu Hlučínského jezera, kde se akce konala, v prů-
běhu dne přes pět tisíc návštěvníků. Naši spoluobčané, kteří akci navští-
vili, mi zajisté dají za pravdu, že prezentace našeho města a našich obcí 
patřila k největším a zároveň nejlepším. Za to patří obrovské poděkování 
všem zúčastněným, zejména paní PhDr. Mgr. Markétě Beyerové, ředitel-
ce městské knihovny a informačního centra. Nutno dodat, že celá akce 
má volné pokračování v podobě výstavy, která se uskuteční v Poslanec-
ké sněmovně Parlamentu České republiky. Součástí této výstavy budou 
i obrazy a fotografie našeho města a našich obcí.

I nadále pokračujeme ve spolupráci s partnerským městem Baborów. 
V současné době spolupráce probíhá mimo jiné v rámci projektu s ná-
zvem Tradice a zvyky v česko-polském pohraničí. V rámci uvedeného 
projektu jsme 18. května, spolu s  radním panem Emilem Hennigem, 
P. Mgr. Marcinem Stanislawem Kierasem a učiteli a žáky Církevní zá-
kladní školy svaté Ludmily, navštívili Gymnázium a  Základní školu 
v  Baborówě, kde jsme se zúčastnili oslav svátku patrona těchto škol 
Jana Pavla II. Po mši svaté k  uctění Jana Pavla II. v  kostele Narození 

nejsvětější Panny Marie jsme zhlédli kulturní vystoupení žáků tamních 
škol. Odpoledne jsme společně s  vedením města Baborów a  polský-
mi žáky navštívili Regionální muzeum v Opole. Další aktivita v rámci 
zmíněného projektu se uskuteční na konci června u  příležitosti oslav 
hasičů v  Polsku. Osobně jsem rád, že i  přes geografickou vzdálenost, 
kulturní a jiné rozdíly spolupracujeme, vzájemně se poznáváme a vy-
měňujeme si zkušenosti, a to nejen na úrovni měst, ale i na úrovni škol 
a jednotlivých organizací.

Přeji Vám všem pěkné léto a  školou povinným navíc co nejhezčí vy-
svědčení. 

Patrik Orlík, místostarosta
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bEZPLATné VíkEnDOVé PARkOVIšTĚ POD ZáMkEM
Plánujete návštěvu hradeckého zámku? Zaparkujte zdar-
ma a pohodlně na víkendovém parkovišti. 

Odstavné parkoviště najdete u komunikace I/57 mezi obcemi Hra-
dec nad Moravicí a  Kajlovec (naproti čerpací stanice). V  provozu 
je během víkendů (včetně pátečního odpoledne od 14 hodin), ve 
dnech svátků a v době konání kulturních akcí na zámku. Z parkoviště 
vede k zámku malebná pěší naučná stezka, která Vás dovede přímo 
na Zámeckou ulici, tedy do bezprostřední blízkosti kostela sv. Pet-

ra a Pavla, hotelu Sonáta, Městečka a zámeckého areálu. Parkoviště 
je určeno pouze pro osobní automobily a jeho kapacita je 90 míst. 
Parkování na víkendovém parkovišti je zdarma, a vzhledem k časté 
vysoké obsazenosti parkoviště na Městečku je i velmi pohodlné. Na-
víc v letošním roce je z důvodu rekonstrukce Červeného zámku ka-
pacita parkoviště na Městečku omezena. Proto Vám doporučujeme 
o víkendech a svátcích využívat bezplatné víkendové parkoviště pod 
zámkem.

ZVEME VáS  
nA MĚSTSké 
kOUPALIšTĚ
koupaliště je otevřeno denně  
od 9 do 19 hodin. V případě nepříznivého 
počasí je koupaliště uzavřeno (provoz 
je podmíněn povětrnostními vlivy, 
teplotou vody a vzduchu). 

Těšíme se na Vaši návštěvu!

V době uzávěrky tohoto vydání Hradeckých 
novin pokračovala druhá etapa opravy dna 
velkého plaveckého bazénu a  rekonstrukce 
přelivových žlábků. O  konkrétním termínu 
otevření koupaliště Vás budeme informovat 
na www.muhradec.cz, ve vývěskách a na 
plakátovacích plochách. 

S  otevřením koupaliště bude v  jeho areálu 
opět uvedena do provozu webová kame-
ra s  přímým přenosem na webové stránky 
www.muhradec.cz. Můžete tak aktuálně zjis-

tit, zda je koupaliště otevřeno a  jaká je jeho 
momentální obsazenost. Cílem je poskyt-
nout informační servis o provozu areálu. 

Roman Celta

Provozovatel: 

Technické služby Hradec nad Moravicí, 
příspěvková organizace, Opavská 228,  
Hradec nad Moravicí

tel.: 725 666 090, 553 650 791

Vstupné
  dospělí: celodenní 50 Kč,  

po 16. hodině 30 Kč

  děti do 15 let: celodenní 30 Kč,  
po 16. hodině 20 Kč

  permanentka pro dospělé:  
20 vstupů 600 Kč

  permanentka pro děti do  
15 let: 20 vstupů 400 Kč

DbáME nA žIVOTní PROSTřEDí 
Městský úřad Hradec nad Moravicí pořídil nový osobní automobil značky Škoda Octavia Liftback Active 
s kombinovaným zdrojem pohonu, tj. benzín a alternativní palivo CNG. Hodnoty emisí CO2 jsou v případě 
CNG nižší o 35 % než u klasických fosilních paliv, a tedy daleko šetrnější k životnímu prostředí. Nový automobil 
také splňuje nejnovější emisní normy EU6. Způsob používání takového vozu je stejný jako u automobilu s jed-
ním typem paliva a nijak nevybočuje ze zažitých způsobů řízení. Nákup vozidla byl podpořen Státním fondem 
životního prostředí z odboru realizace Národních programů finančními prostředky ve výši 50 000 Kč. 
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INVESTICE

MĚSTO PODPORUjE 
EnVIROnMEnTáLní 
VZDĚLáVání 
Město Hradec nad Moravicí získalo dotaci 
z rozpočtu Moravskoslezského kraje ve výši 
60 % z uznatelných nákladů na projekt Pod-
pora environmentálního vzdělávání, Hradec 
nad Moravicí. 
Cílem projektu je snaha rozvíjet schopnos-
ti dětí potřebné pro pochopení pravidel 
ekologického chování a  zejména podpořit 
lásku dětí k přírodě. Během realizace projek-
tu dojde k přeměně stávajících venkovních 
prostor zahrady MŠ Jakubčovice tak, aby 
sloužila k  environmentálnímu vzdělávání, 
výchově, osvětě a  podpoře pravidelného 
pobytu dětí v  přírodním prostředí. Bude 
zhotoven dřevěný altán, který bude sloužit 
jako prostor pro výuku, workshopy, odpoči-
nek i volnočasové aktivity dětí. V koutě za-
hrady bude vybudováno broukoviště s jed-
noduchým mokřadem pro hmyz, kde budou 
moci děti pozorovat různé druhy brouků 
a obojživelníků vyskytujících se v naší loka-
litě. K rozvoji smyslů dětí bude sloužit nový 
chodník zbudovaný z různých druhů mate-
riálů, který bude podporovat paměť, pozor-
nost, řečové schopnosti a orientaci v prosto-
ru. Pro sledování zpěvného ptactva bude 
zahrada doplněna o dřevěné ptačí krmítko, 

k  rozvoji motoriky přispěje nový balanční 
prvek ve tvaru jezevčíka. Vysázené ovocné 
stromy a  keře umožní dětem sledovat ve-
getační fáze stromů ve vztahu k  ročnímu 
období – pupen, list, květ, plod. Zahradnic-
ké práce si budou moci děti vyzkoušet pod 
vedením rodičů, zástupců Českého svazu 
zahrádkářů Jakubčovice a pedagogů mateř-
ské školky při zakládaní a údržbě bylinkové 
a zeleninové zahrádky. 
Vzhledem k  dlouhodobě nepříznivému 
počasí nebylo možno uskutečnit první 
aktivitu projektu v  měsíci dubnu, jak bylo 
plánováno. Z tohoto důvodu, když to poča-
sí trošku dovolilo, rodiče dětí společně se 
zástupci zahrádkářů připravili záhony pro 
bylinkovou a zeleninovou zahrádku a vysa-
dili ovocné keře kanadské borůvky. Děti si 
pak během vyučování společně s paní uči-
telkou vysadily hrášek a poctivě se o nové 
rostlinky starají. Už se těší, až si budou moci 
pochutnat na sladkých plodech. V  sobo-
tu 10. června 2017 od 10.00 h proběhne 
v zahradě MŠ v Jakubčovicích další aktivita 
projektu, tentokrát zaměřená na užitečný 
hmyz na zahradě. Jen doufáme, že již bude 
počasí pro nás příznivější a nezkazí dětem 
radost ze zahradničení. 

REkOnSTRUkcE chODníků 
V jAkUbčOVIcích
Stavební práce na rekonstrukci stávajících 
chodníků v  místní části Jakubčovice byly 
započaty v  květnu 2017 a  zajišťuje je firma 
BERKASTAV z Bruntálu. Ukončení stavebních 
prací je plánováno na konec září. Rekon-
strukcí projde celkem 1 054,60 m chodníků, 
bude prodloužen chodník k  nové rodinné 

zástavbě po levé straně silnice č. III/4648 ve 
směru do Hradce nad Moravicí, a také dojde 
k nasvětlení přechodu pro chodce rovněž na 
této silnici (přechod u vodárny). Rekonstruk-
ce je spolufinancována z  Integrovaného 
regionálního operačního programu, speci-
fický cíl 1.2 – Zvýšení podílu udržitelných fo-
rem dopravy, podpora bezpečnosti dopravy 
a cyklodopravy, ve výši 90 % z uznatelných 
nákladů projektu. Předem se omlouváme za 
vzniklé nepříjemnosti spojené s  průběhem 
stavebních prací. 

ZAčALA STAVbA 
cykLOSTEZky  
hRADEc – kAjLOVEc
Během měsíce května začaly stavební prá-
ce na výstavbě cyklostezky mezi Hradcem 
nad Moravicí a  Kajlovcem. Stavební práce 
zajišťuje firma STAMEX z  Březové a  bude li 
všechno probíhat hladce, první cyklisté se 
po této cyklostezce budou moci projet již 
v září tohoto roku. 
Nová cyklostezka je rozdělena na 2 úseky. 
Úsek č. 1 - cyklostezka, která začíná u  lávky 
přes potok Hradečná, u  nově vybudované-
ho přechodu pro chodce, směr Kajlovec. Její 
trasa je vedena po nezpevněné polní cestě 
v  travnatém pásu, napojuje se na stávající 
odstavnou plochu pod hradeckým zámkem 
a pokračuje až po začátek intravilánu místní 
části Kajlovec, její délka je 848,8 m. Dále po-
kračuje jako úsek č. 2 po stávajících asfalto-
vých komunikacích v intravilánu místní části 
Kajlovec již jako cyklotrasa v délce 1 080,8 m. 
Výstavba cyklostezky je spolufinancována 
z  Integrovaného regionální operačního pro-
gramu, specifický cíl 1.2 – Zvýšení podílu 
udržitelných forem dopravy, podpora bez-
pečnosti dopravy a  cyklodopravy ve výši 
90 % z uznatelných nákladů projektu. Věříme, 
že výstavba cyklostezky přispěje ke zvýšení 
bezpečnosti na komunikaci I/57 a k zlepšení 
podmínek pro využívání šetrných forem do-
pravy do zaměstnání a za službami. 

Ivana Hyklová, odbor majetku a investic

Městský úřad Hradec nad Moravicí 
Vás zve na volné pokračování 
praktického kurzu

TRénOVání PAMĚTI 
A jIné AkTIVITy PRO 
SEnIORy
Lektorka:  
Mgr. Zuzana Liliana Machurová
Termín: čtvrtek 15. června 2017, od 
16 h do 17.30 h, ve společenské místnosti 
městského úřadu. 

Kurz je zdarma. 

V rámci kurzu Trénování paměti a jiné aktivi-
ty pro seniory se 13. 4. 2017 uskutečnila vý-
tvarná dílna zaměřená na pletení z pedigu. 
Účastnice si vlastnoručně vytvořily krásné 
velikonoční košíčky. Lektorkou byla Mgr. Zu-
zana Liliana Machurová. Kurz bude dále pokračovat na podzim 2017.
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VíTáME nOVé Občánky MĚSTA
V sobotu 20. května 2017 jsme ve Velké dvoraně zámku přivítali do 
života a mezi občany města děti, které přišly na svět v období říjen 
2016 – březen 2017. Slavnostního obřadu se zúčastnilo 16 holčiček 
a 13 chlapečků, kterým dali rodiče krásná jména – Tereza, Kristý-
na, Anna, Valentýna, Jasmína, Sofia, Isabelle, Mia, Eliška, Elen, Ju-
lie, Ema, Evelína, Adriana, Štěpán, Radomír, Eliot, Tobiáš, Dominik, 
Ondřej, Vojtěch Jan, Matěj, Filip, Jan, Daniel, Adam a Jakub. V úvo-
du programu vystoupily děti z  předškolního oddělení mateřské 
školy v Hradci nad Moravicí, slavnostní slovo poté pronesl starosta 
města pan josef Vícha. Děkujeme všem dětem, rodičům a praro-
dičům za účast na obřadu. Přejeme Vám, aby byly životy Vašich 
dětí naplněny krásou, bezpečím, úspěchem i láskou. 

Slavnostní vítání nových občánků pořádá město dvakrát ročně. 
Další se uskuteční na podzim, a to v nové obřadní místnosti v pří-
zemí budovy městského úřadu. O  termínu Vás budeme včas in-
formovat.

Fotografie z vítání občánků – prezentace obřadu na cD a indi-
viduální fotografie – si můžete vyzvednout na recepci měst-
ského úřadu. cD je pro všechny zúčastněné rodiče zdarma.

Město Hradec nad Moravicí děkuje Správě státního zámku Hra-
dec nad Moravicí a vedení Mateřské školy Hradec nad Moravicí za 
vstřícnou spolupráci při organizaci slavnostních obřadů. 

jUbILEjní SVATby
Město Hradec nad Moravicí uspořádá v  září slavnostní gratulaci 
manželským párům, které si v letošním roce připomínají jubilejní 
zlatou nebo diamantovou svatbu. Obřad se uskuteční v nové ob-

řadní místnosti v přízemí budovy městského úřadu. Po upřesnění 
termínu bude všem manželským párům zaslána osobní pozvánka 
poštou. Těšíme se na Vás.

SPOLEČNOST A KULTURA

SETkání jUbILAnTů
Ve čtvrtek 18. května 2017 uspořádalo město Hradec nad Moravicí 
slavnostní Setkání jubilantů, kteří v letošním roce oslaví životní 
výročí 75, 80, 85, 90 a více let. Hostům k jejich významným naro-
zeninám přišli poblahopřát starosta pan josef Vícha, tajemnice 
městského úřadu paní hana Vaculová a  kastelán hradeckého 
zámku pan Radomír Přibyla. V úvodu programu vystoupily děti 
z Mateřské školy Hradec nad Moravicí. Po slavnostním obědě po-

kračoval kulturní program nejznámějšími operetními melodiemi, 
které zazpívali přední sólisté Národního divadla moravskoslezské-
ho v Ostravě Eva Zbrožková a Peter Svetlík. Celé odpoledne pro-
vázela slavnostní a přátelská atmosféra, za což všem zúčastněným 
děkujeme. Ještě jednou letošním jubilantům srdečně gratulujeme 
a do dalších let přejeme hodně zdraví, spokojenosti a radosti. 

Slavnostní občanské obřady

Foto: Jiří Hajduk
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TATRy V UMĚní
Tatranská galerie v Popradě, NPÚ, Územní památková správa v Kro-
měříži a Správa státního zámku Hradec nad Moravicí, Vás zvou na vý-
stavu Tatry v umění. Zahájení výstavy, které se uskutečnilo 11. 5. 2017, 
se zúčastnili, mimo dalších hostů, také primátor Popradu pan Jozef 
Švagerko a primátor Vysokých Tater pan Ján Mokoš. 

Výstava Tatry v  umění nabízí unikátní expozici téměř sta děl s  tat-
ranskou tematikou ze sbírkového fondu Tatranské galerie v Popradu. 
Poprvé byla tato výstava prezentována v rámci projektu Vyšehrad-
ské skupiny (V4) právě v  Tatranské galerii. Výstava se připravovala 
dva roky a připomínat ji bude rozsáhlá monografie, která bude ob-
sahovat díla ze všech participujících zemí – Slovenska, Česka, Maďar-
ska a Polska. Nyní máte mimořádnou příležitost porovnat zachycení 
Tater různými malířskými, kreslířskými, fotografickými, ale i grafický-
mi technikami, v rozpětí dvou století. Výstava klade důraz zejména 
na tvorbu českých autorů zvučných jmen, pro které se Tatry staly 
dlouholetou vášní a uměleckou inspirací. Výstavu můžete navštívit 
do konce září v prostorách Bílého zámku.

VELIkOnOční VýZDObA ZáMkU SkLIDILA U náVšTĚVníků úSPĚch
„Chtěl jsem něco originálního,“ říká kastelán hradeckého zámku Ing. Radomír Přibyla.

Keramická 3D vejce, beránci a ovečky z Chráněné dílny Vlaštovičky. To vše bylo o letošních Velikonocích nedílnou součástí interiérové výzdo-
by zámku v Hradci nad Moravicí. S nápadem oslovit chráněné dílny přišel přímo kastelán zámku Radomír Přibyla. 

“V loňském roce jsme pořídili keramiku s velikonoční tematikou právě v chráněné dílně ve Vlaštovičkách,“ vrací se k výstavě Radek Přibyla, 
který pro zámek i letos hledal něco originálního. „Ve Vlaštovičkách nám vyšli opět vstříc a kromě ovcí a beránků, které jsme měli již z přede-
šlých Velikonoc, jsme letos výzdobu obohatili o 3D vajíčka a další velmi originální keramiku,“ dodává. „Co se týká Velikonoc, měl jsem jasno, 
že chci na zámek něco, co jen tak někdo nemá. Inspiraci jsem čerpal při návštěvě Petrohradu, ve Fabergého muzeu. Zadání jsem postoupil 
na keramickou dílnu. V podstatě jsem měl nějakou představu, jak by měl výsledek vypadat. Nakonec jsem tomu ale nechal volný průběh, 
a zaměstnancům chráněné dílny volnou ruku. Právě tak vznikla originální kraslice na stojánku velikosti pštrosího vejce. Musím říct, že se 
výzdoba povedla. Spoustu lidí vajíčka zaujala, mnozí si dokonce mysleli, že se jedná o zámecký mobiliář. Až tak do našich interiérů zapadla. 
Lidé se zajímali, kde je mohou koupit,“ podotkl Radek Přibyla. S předstihem se pak zmínil, že i o letošních Vánocích bude mít Chráněná dílna 
Vlaštovičky možnost prezentovat své výrobky v zámeckých prostorách, a to spolu se školami, kterým vedení zámku každoročně umožňuje, 
aby si nazdobily svůj vánoční strom. 

„O  uplynulých Vánocích jsme z  chráněné dílny zakoupili bílé kera-
mické baňky se zdobením z černého drátu, které se u návštěvníků 
setkaly s  velikým ohlasem. Jsem zvědavý, čím nás překvapí letos,“ 
zakončil kastelán. Mistrové z  keramické i  textilní dílny jsou za tuto 
příležitost rády a  budou dbát na to, aby ozdoby s  interiéry zámku 
korespondovaly tematicky i barevně.

Zdroj: Charita Opava

ZáMEk hRADEc nAD MORAVIcí

Titulní strana: 

V dubnu byla vykácením náletových dřevin obnovena vyhlídka u Bílé 
věže a současně odkryta tato významná dominanta města. 

Foto: Jiří Hajduk



8 Zpravodaj Městského úřadu Hradec nad Moravicí

PROgRAM kInA

Program kina Orion na červen, 
červenec a srpen 2017 – kinosál, 
Podolská 156, hradec nad Moravicí. 
Program v kinosále je koordinován 
s programem letního kina 
u Pivovarských sklepů.

Pá 9. 6., SMRTIhLAV, v 19 h

So 10. 6., MIMI šéF, v 16 h

So 10. 6., MUMIE, v 18 h 3D

So 10. 6., POLInA, ve 20.15 h

Pá 16. 6., PObřEžní hLíDkA, v 19 h

So 17. 6., AUTA 3, v 16 h

So 17. 6., AUTA 3, v 18 h 3D

So 17. 6., TEhDy SPOLU, ve 20 h

- film osobně uvedou režisérka Marta 
Gerlíková a herec František Segrado

Ne 18. 6., AUTA 3, v 10 h 3D

Pá 23. 6., TRAnSFORMERS: POSLEDní 
RyTíř, v 19 h, 3D

So 24. 6., AUTA 3, v 16 h

So 24. 6., hOLky nA TAhU, v 18 h

Pá 30. 6., já, PADOUch 3, v 11.30 h,  
3D přijďte s vysvědčením – pokud máte 
nejvýše dvě dvojky, máte vstup zdarma 
(více na str. 9)

Pá 30. 6., já, PADOUch 3, v 16 h

Pá 30. 6., já, PADOUch 3, v 18 h 3D

Pá 30. 6., VšEchnO úPLnĚ VšEchnO,  
ve 20 h

So 1. 7., kRáSkA A ZVířE, v 10 h 3D

Čt 6. 7., SPIDER-MAn: hOMEcOMIng,  
v 19 h

Čt 13. 7., OkLAMAný, v 19 h

Čt 20. 7., VALERIAn A MĚSTO TISícE 
PLAnET, v 18 h 3D 

Čt 20. 7., DUnkERk, ve 20.30 h 

Ne 23. 7., RIchARD STORkEn, v 10 h

Čt 27. 7., SRDEčnĚ VáS VíTáME, v 19 h

Ne 30. 7., MAXInOžkA, v 10 h

Čt 3. 8., TEMná VĚž, v 19 h  

Čt 10. 8., křIžáčEk, v 19 h 

Ne 13. 8., EMOjI VE FILMU, v 10 h

Čt 17. 8., PO STRnIšTI bOS, v 17 h a v 19 h 

Pá 18. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

So 19. 8., PO STRnIšTI bOS, v 18 h a ve 20 h 

Ne 20. 8., PO STRnIšTI bOS, v 10 h 

Út 22. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

St 23. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

Čt 24. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

Ne 27. 8., VELká OříškOVá LOUPEž, v 10 h 

Út 29. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

St 30. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

Čt 31. 8., PO STRnIšTI bOS, v 19 h 

Změna programu vyhrazena. 

Podrobnější informace o filmech 
a online rezervace vstupenek na 
www.kinohradec.cz.

90 LET KINA ORION
Ve čtvrtek 13. dubna 2017 se uskutečni-
la další z  akcí uspořádaných u  příležitosti 
letošního 90. výročí založení hradeckého 
kina Orion. V  průběhu slavnostního kom-
ponovaného večera předal starosta města 
pan josef Vícha ocenění a  poděkování 
bývalým i  současným pracovníkům kina. 
Mimořádné ocenění za udržení a  rozvoj 
kina Orion obdržel pan Rudolf štěpán, 
pan josef kuchejda a  pan Richard Vícha 
in memoriam. Poděkování za dlouhole-
tou činnost v  kině obdržel pan jan celta, 
pan jaroslav bohuslav, pan Saša hurník, 
paní Danuše Sommerová, paní Danuše 
Tomčíková, (dámy se slavnostního večera 
bohužel nemohly zúčastnit), pan Franti-
šek Andla in memoriam a  pan František 
škrobánek in memoriam. Ze současných 
aktivních zaměstnanců kina získala podě-
kování za dlouholetou činnost v  kině paní 
Pavla Orlíková. 

Zvláštní poděkování ministra kultury České 
republiky Mgr. Daniela hermana za spo-
lupráci na digitalizaci a současném provozu 
kina, za obohacení kulturní nabídky a  po-
kračování v díle svých předchůdců obdržel 
Ing. Richard Vacula.

Skupinové foto ze slavnostního večera: ocenění bývalí zaměstnanci kina Orion společně se 
současným pracovním týmem kina (chybí jen Markéta Hurníková) a starostou města panem 

Josefem Víchou.

Slavnostní večer zorganizovali současní zaměstnanci kina Orion, za což náleží celému 
pracovnímu týmu velké poděkování.
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FRAnTIšEk SEgRADO PřIVEZE nOVý VALAšSký FILM – SO 17.6. ve 20 h
Po loňské projekci Dědy vstupuje do kin další valašský počin stej-
ného filmového štábu. Režisérka Marta Gerlíková uvede film Tehdy 
spolu a přiveze i jednoho z hlavních protagonistů, Františka Segra-
da, který mimo jiné nazpíval i několik posledních písní Petra Hapky. 

Film má svižných 75 minut, kromě uvedení se dočkáte také besedy 
po filmu. Ryzí ogar Franta Segrado Vám jistě přidá mnoho historek 
také po skončení produkce v  přilehlém kinobaru. Příběh vypráví 
o  mladé židovce Terezce Zágorové, která nachází ve valašských 
kopcích úkryt před deportací, která postihla její rodinu. Terezka se 
snaží zapadnout do nového prostředí a poznává, jak je život na ves-
nici jiný oproti městu. Avšak tíha válečné doby doléhá i na venkov 
a dívka si musí dávat pozor, aby její tajemství nikdo neodhalil.

Protagonisté k  nám osobně dorazí bez nároku na honorář, jejich 
jedinou odměnou je Vaše účast. Věříme, že nebude malá. Vstup 
je jednotný za 100 Kč, 50 % jde na zajištění provozu kina, zbylých 
50 % putuje tvůrcům a distribuci na zaplacení nákladů s natáčením 
filmu.

LETní kInO U PIVOVARSkých SkLEPů STARTUjE V čERVEncI
V koordinaci s kinem Orion bude provozováno také letní kino. Pátek 
bude patřit archivním projekcím z filmového pásu za 60 Kč, o so-
botách budeme reprízovat úspěšné nové filmy z  digitálního HD 
projektoru, se vstupným za 80 Kč kvůli dražším licencím. V areálu 
letního kina je povoleno mimo dětské projekce kouřit a nešustivě 
se stravovat. Program kamenného i letního kina bude propagován 
na stejné webové adrese www.kinoorion.cz či www.kinohradec.cz. 
V době uzávěrky hradeckých novin se program letního kina teprve 
sestavuje, podařilo se však uzavřít výhodnou dohodu s  produkcí 
Negativ. Budete se tak moci těšit na tituly, jako jsou Indiánské léto, 
Návrat idiota, Rok ďábla, Bezva ženská na krku, Tohle je náš svět či 
Špunti na vodě. Po dobu projekcí je zajištěno občerstvení, nanuky 
a čepované pivo. 

Vzhledem k pořízení výkonné ventilace do kina kamenného se zce-
la neruší ani provoz kina ORION. Ve čtvrtky budou nasazovány 3D 
premiéry a v některé neděle dopoledne pak nové animované filmy 
pro děti. 

Děkujeme všem sponzorům, kteří pomohli dofinancovat o 50 % sní-
žený grant města na provoz letního kina. Toto snížení bylo, vzhle-
dem k zajišťování celoprázdninového provozu letního kina (nikoliv 
jednorázové akce), v podstatě likvidační. Loni skončilo letní kino na 

Hradci, vzhledem k investicím do areálu, nového výčepu a nového 
WC (které neslo sdružení Postřeh), ve schodku 60 000 korun, který 
byl pokryt z provozu letního kina v Olomouci a v Praze. 

Richard Vacula

kInO S MIMOnI ZA VySVĚDčEní ZDARMA – Pá 30. 6. v 11.30 h

Pamatujete si na ten podivně klidný den, kdy škola končí po desáté, 
učitelé Vás varují před skokem do neznámých vod po hlavě a připo-

mínají, že nejvíce úrazů dětí je o prázdninách? Kdy mnohé spolužáky 
a spolužačky uvidíte zase až v září? Kdy se mnozí rodiče ještě nestih-
nou vrátit z práce a Vy máte ještě před obědem volno? 

Přesně v tu chvíli – chvíli po rozdání vysvědčení – se spustí plátno 
hradeckého kina a od 11.30 h začne 3D projekce zcela nového mi-
moňského animáku já PADOUch 3. Pro intouše, snaživce, nebo 
prostě jen chytré děti, které se dobře učí a  „jednou se budou mít 
v životě dobře“ nabízíme, aby se měly dobře už teď. Pokud máte ma-
ximálně dvě dvojky, neplatíte žádné vstupné. Do čtyř dvojek jdete 
za polovic. A ti, kteří se flákali, nebo jim učení moc nejde, platí plnou 
cenu. Lze uplatnit také vysvědčení ze základní umělecké školy, po-
kud máte talent spíše v uměleckých oborech a vysvědčení ze školy 
Vám kazí výsledky z matematiky. 

Prosíme, aby byla vysvědčení čerstvá a rodiče nám nenosili své archi-
válie. Pokud tušíte se známkami úspěch, registrujte se včas online na 
www.kinoorion.cz. Počet míst kina je, jak známo, omezen.
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SVáTEční bEEThOVEnůV hRADEc
Letošní jubilejní pětapadesátý ročník Beethovenova Hradce proběh-
ne v roce, kdy si připomínáme 190. výročí skladatelova úmrtí. Proto 
se pořadatel mezinárodní soutěže, jímž bude poprvé Církevní kon-
zervatoř v Opavě, rozhodl zasadit celou akci do skutečně slavnostní-
ho rámce. V předvečer zahájení soutěže, 14. června, budou účinko-
vat ve studiu ostravského rozhlasu v živě přenášeném programu na 
stanici Vltava někteří z úspěšných laureátů, které pozval dramaturg 
Jakub Hypš a  redaktorka Renata Spisarová-Kotík. Další koncertní 
program, již ve Velké dvoraně Červeného zámku, představí Smyčco-
vý kvartet č. 1 F dur, op. 18, mladého L. van Beethovena a Smyčco-
vý oktet Es dur, op. 20, F. Mendelssohna-Bartholdyho. V sále bude 
tentokrát nainstalována výstava mapující posledních deset ročníků 
festivalu, kterou připravil grafik Petr Pavlán. 
Již jen samotný seznam šestatřiceti přihlášených houslistů slibuje 
mnoho hudebních zážitků a  zároveň potvrzuje mezinárodní reno-
mé hradeckého klání. Soutěže, velkoryse finančně podpořené Mo-
ravskoslezským krajem a Ministerstvem kultury České republiky, se 
zúčastní nejen studenti z naší republiky, ale i z Číny, Estonska, Lotyš-
ska, Japonska, Jižní Koreje, Německa, Polska, Slovenska, Švýcarska, 
Maďarska a  USA. Mimořádnost Beethovenova Hradce na evropské 
mapě interpretačních soutěží dokládá i složení poroty. Pozvání přija-

li významní koncertní umělci v čele s opavskou rodačkou Alenou Ma-
zgajovou-Čechovou. V jejím týmu zasednou i bývalí laureáti soutěže, 
dnes mezinárodně uznávaní sólisté, jako třeba Ivan Ženatý či Jiří Vo-
dička. Ceny vítězům poskytly vedle hlavních donátorů také město 
Hradec nad Moravicí, Matice slezská, Janáčkova filharmonie Ostrava 
a Umělecká agentura PRESTO. Na všechna tři soutěžní kola od pátku 
do neděle bude vstup volný, takže si výkony mladých umělců mů-
žete poslechnout přímo během soutěže a na závěrečném koncertě 
laureátů. 
Ke zpestření festivalového dění přispějí i akce pro nejmladší genera-
ci hudebníků. V programu nazvaném Vivat Beethoven! se představí 
žáci moravskoslezských ZUŠ (organizace se letos poprvé ujala ZUŠ 
Hradec nad Moravicí), své místo bude mít i 12. Dílna pro nejmladší 
skladatele, spojená s dalšími zajímavými koncerty. Tuto pozoruhod-
nou akci tradičně připravuje rektor JAMU Brno Ivo Medek a opavská 
rodačka Markéta Dvořáková. Během dvou týdnů se tedy zámek Hra-
dec rozezní klasickými i soudobými tóny. Na zahajovací i závěrečný 
koncert budou pro opavské abonenty vypraveny autobusy ze za-
stávky na Olbrichově ulici. Všechny milovníky krásné hudby srdečně 
zveme.

Program beethovenova hradce 2017 
6. 6. od 10 h  Přehlídka mladých talentů Vivat Beethoven! 
8. - 11. 6.   12. Dílna pro nejmladší skladatele.
14. 6. od 20 h   Mimořádný koncert laureátů Beethovenova 

Hradce. Koncert bude živě přenášen na stanici 
Vltava z ostravského studia Českého rozhlasu. 

15. 6., 18.30 h   Zahajovací koncert „Jásavé tóny mládí“, účinku-
jí Benda Quartet, Jiří Vodička, Martina Bačová 
a další.

16. - 18. 6.   Mezinárodní interpretační soutěž v oboru housle 
(vstup volný). 

18. 6., 18.30 h  „Radost z vítězství“, účinkují laureáti soutěže. 
Více informací o soutěži naleznete na www.beethovenuv-hradec.eu.

Zdroj: Církevní konzervatoř v Opavě

Ne spoutané barvy tónů, do 11. 6., 
výstava ireny stanislavové, velká galerie 
Bílého zámku, státní zámek hradec nad 
Moravicí, www.zamek-hradec.cz

Přechod, do 30. 6., výstava dívčí výtvarné 
skupiny Marmeládi – Marie paterová, 
tereza Lichá a karolína schön, výstavní 
prostory, Zámecká 313, otevřeno pouze 
o víkendech od 10 do 16 h

Umění bez hranic, do 30. 6., výstava 
Mgr. Michaela Foltýna, otevřeno souběžně 
s otevírací dobou knihovny, pořádá Měk 
hradec nad Moravicí

Umění Tater, do 30. 9., výstava výtvarného 
umění – ztvárnění tater, Bílý zámek, státní 
zámek hradec nad Moravicí,  
www.zamek-hradec.cz (více na str. 7) 

Lovecké zbraně a lov knížat 
Lichnovských, do 30. 9., v přízemí 
západního křídla Bílého zámku,  

státní zámek hradec nad Moravicí,  
www.zamek-hradec.cz

9. 6. Noc kostelů, prohlídky kostela 
sv. petra a pavla od 17 do 22 h, hudební 
doprovodný program 

10. 6. Dětský den, pořádá spolek aktovka, 
(více na str. 14)

10. 6. Pivní slavnosti, u pivovarských 
sklepů

10. – 11. 6. Letní sjezdy Moravice 
(z podhradí)

15. – 18. 6. Beethovenův Hradec,  
55. ročník Mezinárodní interpretační 
soutěže a hudebního festivalu, prostory 
Červeného zámku – velká dvorana, pořádá 
církevní konzervatoř opava (více na str. 10)

16. 6. Absolvenstský koncert – kytara, 
výstavní prostory v budově ZuŠ, pořádá ZuŠ 
hradec nad Moravicí

17. 6. Heroes Race, extrémní překážkový 
závod, start u hotelu Belaria (více na str. 14)

30. 6. – 1. 7. Hradecký slunovrat, čtvrtý 
ročník hudebního festivalu, areál zámku, 
pořádá silesia art, z. ú. 

9. 7. Včelařská 
slavnost, hasičský areál 
v kajlovci, pořádá Zo Čsv 
hradec nad Moravicí

22. – 23. 7. Maškarní 
sjezdy Moravice 
(z podhradí)

13. – 16. 7. 30. Sraz 
VW SCIROCCO, 
automobilový sraz, 
autokemp kajlovec 

18. – 19. 8. 
Moravské hrady.cz, 
letní kulturní festival, 
Mariánské louky 
u hotelu Belaria, 
pořádá nedomysleno, 
s. r. o. praha

kALEnDář Akcí

Letní kulturní 
festival  
Moravské hrady.cz 
je také zaměřen na rozvoj turistického ruchu a zviditelnění krásných 
historických památek v regionech. Nabídne netradiční atmosféru, 
která se bude lišit od ostatních letních festivalů nejen ojedinělým 
prostředím ale i bohatým sortimentem doplňkových služeb 
a občerstvení. V ceně vstupenky jsou zahrnuty i prohlídky stálých 
expozic hradů. 
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ZákLADní 
UMĚLEcká 
škOLA
cO PřInESLA DRUhá 
POLOVInA škOLníhO 
ROkU 

Do druhého pololetí vstoupila hradecká 
ZUŠka s  tradičními koncerty. Hned v  úno-
ru se hvězdy vrátily domů. Na koncertě 
zazářila klavíristka Magdaléna Hrudová, 
akordeonistka Anežka Štenclová, zpěvačka 
Marie Bradávková a  kytarista Jiří Šoltis. Pro 
všechny přítomné byl tento koncert zvláště 
silným uměleckým zážitkem a již teď se těší-
me, čím nás tito skvělí muzikanti, absolventi 
naší školy, překvapí v příštím roce. 

Březen již tradičně patřil našim nejmenším 
hudebníkům. Tak, jak se na jaře probouzí 
příroda, i jarní koncert se nesl v duchu mi-
lého setkání našich „hudebních mláďátek“ 
s  velkou chutí do muzicírování, která byla 
náležitě oceněna ovacemi početného pub-
lika.

V  polovině března se hradecké akordeo-
nistky zúčastnily 15. ročníku soutěže Akor-
deonového festivalu v rytme rôznych hu-
dobných žánrov v Kysuckém Novém Mestě. 

V sólové hře si Alena Kadlubiecová (pod ve-
dením uč. Kateřiny Botorové) za svou Paga-
ninianu a efektní skladbu novodobé sklada-
telky Bettiny Born zasloužila Stříbrné pásmo 
a Karolína Volná (pod vedením uč. Veroniky 
Dubnové) získala krásné Čestné uznání. 

Klavíristka Julie Havrlantová (pod vedením 
uč. Petra Okénky) si díky svému klavírnímu 
umění zahrála 21. března 2017 v ZUŠ Bedři-
cha Smetany v Karviné, kde se konalo kraj-
ské kolo celostátní soutěže ZUŠ, kterou po-
řádá MŠMT. Přes velkou konkurenci se Julie 
umístila na krásném 3. místě.

Na začátku dubna se v  ZUŠ Frýdek-Místek 
konalo krajské kolo ve hře na kytaru. I zde 
měla naše škola šikovné žačky. Zuzanka 
i  Kristýnka Hoňkovy (pod vedením uč. Mi-
lana Bátora) si shodně v sólové hře odnesly 
3. místa a skvělou zkušenost do příštích let. 
V komorní hře se Duetinu, tj. Kristýně Hoň-
kové a  Tereze Haasové, zadařilo natolik, že 
porotu svým kytarovým šarmem okouzlily, 
staly se Absolutním vítězem v  komorních 
hrách a postoupily s 1. místem do celostát-
ního kola, které se bude konat v Plzni. Toto 
Duetino vystoupí na velmi prestižním kon-
certě vítězů, který se koná pod záštitou 
Moravskoslezského kraje dne 6. června 2017 
ve 13 hodin ve Velké dvoraně zámku Hradec 
nad Moravicí. Tam uvidíte a uslyšíte ty nej-
lepší žáky základních uměleckých škol z ce-
lého Moravskoslezského kraje.

Významného ocenění se dostalo i  Jonáši 
Slovákovi, který si pod vedením uč. Olgy 
Golhové vyzpíval v  nemalé konkurenci 
ostatních soutěžících v mezinárodní soutěži 
Pro bohemia 2017 Čestné uznání.

Novinkou mezi tradičními koncerty školy byl 
koncert žáků, kde si měli možnost zahrát 
v sále Velké dvorany také žáci, kteří pro svůj 
vyšší věk nemohli vystoupit na Jarním kon-
certě či se právě letos nezúčastnili soutěží. Již 
první ročník tohoto koncertu ukázal, že má 
smysl v  tomto dalším hudebním setkání dál 
pokračovat! Pro účastníky soutěží se pořádá 
každoročně slavnostní koncert s názvem Pří-
běhy hudebních úspěchů, který přichází na 
pódium Velké dvorany tradičně v květnu. 

Klasikou mezi koncerty je již léta koncert po-
pulárních melodií. I letos se tento dubnový 
koncert těšil velké oblibě posluchačů, a to na 
novém místě – v kinosále Národního domu. 

Zatím posledním soutěžním kláním byla 
začátkem května interpretační soutěžní 
přehlídka s  názvem Múzy Leona juřici, 
která se konala v ZUŠ Orlová. I zde zazářilo 
kytarové Duetino Kristýny Hoňkové a Tere-
zy Haasové, společně s kvartetem ve složení 
Matyáš Římský, Šimon Bala, Štěpán Blatecký, 
Diviš Sikora, a všichni se radostně vraceli do 
Hradce s oceněním Zlaté múzy.

Všem žákům a pedagogům děkuji za přípra-
vu a  vzornou reprezentaci školy v  meziná-
rodních i národních soutěžích! 

Mgr. Marta Scholzová, ředitelka školy
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Prázdninová otevírací doba v knihovně:
10. 7. – 1. 9. 2017

Úterý, čtvrtek 10 – 12 a 13 – 17 h

3. – 7. 7. 2017 – ZAVŘENO!

noc s Andersenem 2017 

V pátek 31. března 2017 jsme se v knihovně 
již po 13. setkali s  našimi malými čtenáři, 
abychom si, jako každý rok, připomněli na-
rození velkého pohádkáře Hanse Christiana 
Andersena. Vzhledem k  omezeným pro-
storovým možnostem naší knihovny jsme 
letos přijali pozvání knihovny Petra Bezruče 
v Opavě strávit noc s Andersenem u nich. 
Celkem nás bylo 40 dětí + 13 knihovnic + 
1 dobrovolník. Poděkování patří knihovně 
Petra Bezruče v Opavě, Klubu vojenské his-
torie Opava, agentuře Tomino za zapůjčení 
stanovišť, za podporu firmě Smurfit Kappa 
Žimrovice a MAS Opavsko, a Anně Webero-
vé za tradiční vynikající buchty.

Pasování prvňáčků 

Opět po roce jsme ve čtvrtek 27. dubna 
2017 pozvali naše prvňáčky do knihovny na 
slavnostní pasování. Poté, co knihovnice 
Zdeňka Hyklová seznámila děti s prostředím 
knihovny a  s  nabídkou knih pro nejmenší 

čtenáře, proběhlo samotné pasování. Také 
letos se ho ujal kníže Knihomil IX. Jako každý 
rok si děti na památku odnesly Pasovací listi-
nu, roční zápisné do knihovny zdarma, knihu 
Medvídek Míša a cesta kolem světa a malou 
sladkost. Těšíme se na naše malé čtenáře, 
přejeme jim spoustu krásných zážitků s kníž-
kami, protože jak ve čtvrtek u nás zjistili, kdo 
chce vědět, co je v knihách, musí je číst.

knihovnické lekce
V dubnu byla pro žáky mateřských a základ-
ních škol připravena řada knihovnických 
lekcí. Tyto lekce slouží nejen k  podpoře 
čtenářství, ale také k rozšíření vědomostí ve 
školní výuce. Děti se učí orientovat v knihov-
ně, seznamují se se službami, které knihov-
na nabízí. Podle požadavků pedagogů jsou 
připravovány besedy, např. na téma pověsti 
a bajky, pohádky, vznik písma apod. 

bezručův rok – Stopy Petra bezruče 
a chodníčky Petra bezruče
Bezručův rok pokračoval dalšími akcemi. 
Pro žáky vyšších ročníků základních škol 
jsme uskutečnili v úterý 25. dubna 2017 se-
tkání s  Mgr. Martinem Sosnou, archivářem 
Státního okresního archivu Opava a  kroni-
kářem Hradce nad Moravicí. Přednáška s ná-
zvem Stopy Petra Bezruče přiblížila žákům 
pomocí záznamů z kronik letní pobyty Pet-
ra Bezruče v Brance u Opavy a v Hradci nad 
Moravicí, kde pobýval v rodině svých přátel. 
Poutavé vyprávění bylo doprovázeno pre-
zentací s  obrázky a  korespondencí opav-
ského rodáka. Akce proběhla v 8.15 h, 9.30 h 
a 10.45 h ve velkém sále knihovny Petra Bez-
ruče v Opavě a z hradecké základní školy se 
zúčastnili žáci osmého a devátého ročníku. 
Stejní žáci se ve středu 17. 5. 2017 zúčastnili 
sportovně literárního programu Chodníčky 
Petra Bezruče, kdy jsme šli z Branky přes Ha-
nuši a kolem Svaté studny na Hradec. Ces-
tou žáci plnili různé úkoly spojené s osobou 
Petra Bezruče. Ukončení bylo ve Western 
baru (areál TG park), kde nám pan Jiří Ml-
čoch zajistil občerstvení. Zájemci měli mož-
nost se svézt na koni. 

nabídka z knižních novinek, které při-
pravujeme pro naše čtenáře:
Bauer, J.  Mrtvola v brnění
Bomannová, C. Vůně jasmínu
Bonda, K. Dívka o půlnoci
Cartland, B. Mizera
Eco, U. Od hlouposti k šílenství
Hawdon, L. Jákobovy barvy
Jakoubková, A. Manžel nikdy nespí
Kalenská, R. Doktor vězeňských věd
Kosatík, P. Jan Masaryk: pravdivý   
 příběh
Lapena, S. Manželé odvedle
Minier, B.  Zkurvenej příběh
Nesbo, J. Žízeň
Oliva, A. Poslední
Sheldon, S. Hněv andělů
Stroutová, E. Jmenuji se Lucy Bartonová

Vezmi knihu na prázdniny
Máte dlouhou chvíli? Zapomněli jste doma 
knihu nebo časopis? Na městském koupa-
lišti si s  tímto problémem nemusíte dělat 
těžkou hlavu. Městská knihovna Hradec nad 
Moravicí připravila na letošní léto pro ná-
vštěvníky koupaliště již 3. ročník akce Vezmi 
knihu na prázdniny. Knihy budou tradičně 
umístěny v  převlékací kabině u  dětského 
bazénu a budou volně k dispozici. Návštěv-
níci koupaliště si tak budou moci zpříjemnit 
pobyt u  vody četbou. Nedočtenou knihu 
není nutné vracet zpátky. Čtenáři si ji mo-
hou odnést a  vrátit ji na koupaliště až po 
dočtení, nebo třeba nevracet vůbec a dát ji 
k přečtení někomu dalšímu. 

Přejeme Vám krásné, slunečné a pohodové 
léto, nejlépe s knihou!

Otevírání sezóny turistické oblasti Opav-
ské Slezsko
Letošní otevírání turistické oblasti Opavské 
Slezsko se rozhodně povedlo. Do areálu Hlu-
čínského jezera se přišlo 6. května podívat 
a pobavit několik tisíc lidí. Neodradilo je ani 
ranní nepříliš dobré počasí. Naštěstí se vyča-
silo a na návštěvníky, kteří mohli přijet např. 
historickým vlakem, čekal atraktivní pro-
gram. Hradec byl taky při tom ... Zúčastnily se 
a po celý den barvy města hájily: Informační 
centrum Hradec nad Moravicí ve spolupráci 
se studiem Bez kliky, agentura Tomino, AST 
Hradec nad Moravicí, MAS Opavsko, Klub 
vojenské historie při místním odboru Matice 
slezské a  Hrací deskové centrum Legie. Na 
pódiu vystoupily mažoretky Charlie a  zdra-
vici přednesl místostarosta města Mgr. Pa-
trik Orlík. Za prodávající jsme zaregistrovali 
Hanu Víchovou z Jakubčovic a paní Ivanu Or-
šovou. Naším prostřednictvím se prezento-
val zámek Hradec nad Moravicí, hotel Belaria 
resort, Salaš Kajlovec a Medová chaloupka... 
Krabice na soutěž Poklad na Hlučínském 
jezeře pro hradecké stanoviště s  názvem 
Postav si svůj Hradec dodala firma Smurfit 
Kappa Czech, závod Žimrovice, kostýmy pro 
studenty Slezské univerzity, Ústavu lázeň-
ství, gastronomie a  turismu, kteří nám pod 
taktovkou ing. Pavlíny Sonnkové pomáhali, 
zapůjčilo hradecké Edukační centrum. Ma-
lováním na obličej zpestřila naše stanoviště 
paní Kamila Mučková.

Všem výše jmenovaným patří obrovský dík. 
Na všech hradeckých stanovištích bylo neu-
stále plno a lidé se dobře bavili.

Markéta Beyerová

InFORMUjE
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co je to farnost?
Farnost je společenství křesťanů v místní 
církvi, trvale zřízené a  svěřené, pod ve-
dením diecézního biskupa, do pastorační 
péče faráře. Farnost má zpravidla územní 
charakter, čili zahrnuje všechny křesťa-
ny určitého území. Zákonně zřízená far-
nost je veřejnoprávní právnickou osobou 
v církvi.

Co je farnost? Farnost je především sou-
částí církve, její územní jednotkou. Z teo-
logického pohledu je tak součástí spole-
čenství, které přesahuje světské vnímání 
účelu a  času. Není proto jednoduché ji 
„zaškatulkovat“ a zařadit. Pokusím se Vám 
nicméně přiblížit nejdůležitější charakte-
ristiky farnosti.

Z teologického pohledu je farnost přede-
vším společenstvím věřících, kteří se na 
územním principu setkávají, sdílejí jednu 
víru (byť různými prostředky), slaví liturgii 
a  hlásají evangelium – radostnou zvěst 
o  povaze světa a  člověka. Je organickým 
společenstvím, které zachovává hierar-
chickou strukturu – v jejím čele stojí farář 
jako zástupce biskupa, který v naplňová-
ní poslání farnosti spolupracuje s  farníky 
(laiky). Teologický pohled vnímá farnost 
zároveň jako instituci, neboť spravuje cír-
kevní majetek, vede matriky, vykonává 
církevní obřady a  zastupuje farní spole-
čenství před společností a světským prá-
vem.

Z  pohledu světského je farnost církev-
ní právnickou osobou, tedy organizací 
s právní subjektivitou. Má tedy právo na-
bývat a  pozbývat majetek, obchodovat, 
zřizovat obchodní i  neziskové organiza-
ce, povinnost platit daně, vést účetnictví 
aj. Nezasvěcenému oku by však neměly 
uniknout i  další charakteristiky, kterými 
farnost ve společnosti působí - u  nás je 
to např. pořádání a  spolupořádání kul-
turních aktivit nebo výuka náboženství. 
Farnost je místem, ve kterém se udílejí 
svátosti (křest, eucharistie, biřmování, 
manželství, svátost nemocných, svátost 
smíření).

V čele farnosti stojí farář
Farář je vlastním pastýřem sobě svěřené 
farnosti, v  níž vykonává službu pod au-
toritou biskupa. Je povolán k  tomu, aby 
ve své farnosti vykonával službu učení, 
posvěcování a  řízení s  řádnou a  vlastní 
jurisdikcí. Vlastním pastýřem může být 
farář pouze v jedné farnosti. Je však mož-
né, aby spravoval farností více. Ve farnosti 
může být jen jediný farář nebo jeden ve-
doucí společné duchovní správy.

úkoly faráře ve farnosti
Hlásání slova Božího, zvláště ve formě 
homilie v neděli a zasvěcené svátky; kate-
chetická výuka dětí a mládeže, pastorační 
starostlivost o lidi od církve vzdálené a ne-
věřící; péče o to, aby se slavení eucharistie 
stalo středem, vrcholem a zdrojem života 
farnosti, aby věřící vědomě a plodně slavi-
li svátosti, především eucharistii a svátost 
smíření, a  podpora modlitebního života 
svých věřících (zvláště v  rodinách); jako 
horlivý pastýř má své věřící navštěvovat, 
má mít účast na jejich starostech a úzkos-
tech, svou zvláštní lásku a péči má věno-
vat chudým, nemocným, potřebným, osa-
mělým a  cizincům; manželům a  rodičům 
má pomáhat při plnění jejich povinností; 
podpora vlastního evangelizačního po-
slání laiků, jejich různé angažovanosti ve 
farnosti a  v  diecézi, prohlubování jejich 
vědomí spojení s místní i obecnou církví; 
spolupráce s biskupem a ostatními kněží-
mi.

čím farnost prospívá obci
Ve vztahu farnosti k sekulární společnos-
ti, tedy v  prvé řadě k  obci (vesnici, měs-
tu, městské části), ve které společenství 
křesťanů žije, existují u nás po listopadové 
revoluci, mimo řadu jiných, dva vyhra-
něné postoje: jedním je postoj nezájmu 
a izolace. Farář i farnost si dělají v kostele, 
na faře případně na hřbitově své a  život 
obce je zajímá jen potud, pokud se této 
jejich činnosti nějak kladně nebo záporně 
dotýká. Bylo by to možno nazvat stručně 
"slušné a  korektní nevztahy". Takový po-
stoj v  obci zpravidla nikoho neirituje, ale 
také nikomu neprospívá. Farnost posky-
tuje víceméně dokonalý obraz slušného 
a  nerušícího zájmového sdružení. Druhý 
postoj je na zcela opačném pólu. Farnost 
se prezentuje jako nepřehlédnutelný ne-
-li nejdůležitější element v  obci, který 
musí být všude vidět, všude přítomen, 
vždy v popředí. Zpravidla se takto pojatá 
farnost chápe jako jakýsi univerzální re-
prezentant všech obyvatel vesnice nebo 
městečka. Občas za ně ústy svého pastýře 
mluví, občas zahrne velkomyslně všechny 
obyvatele mezi sebe, a to i ty, kteří výslov-
ně mezi křesťany patřit nechtějí. V  tako-
vém případě se například předpokládá, že 
průvod Božího těla zajímá a těší všechny, 
že u slavení událostí, pro obec důležitých 
(základní kámen školy, svěcení praporu, 
apod.) musí být přítomen pan farář, ale 
nejen jako host mezi jinými hosty, ale 
jako ten, kdo kámen, prapor, hasičskou 
stříkačku světí - ač se v  obci hlásí ke ka-
tolické církvi sotva padesát procent oby-
vatel. Tento postoj sice církev vytahuje ze 

sakristie a  ze stínu zapomnění, na druhé 
straně ale budí nezřídka ve společnos-
ti rozpaky nebo i  averzi. V  katolících pak 
může budit klamný dojem, že právě tímto 
způsobem udělali pro hlásání evangelia 
mnoho, ne-li všechno.

Někdy se také chápe farnost jako jediný 
uchovatel kulturních hodnot nebo jako 
jediný reservoár duchovnosti, ze kterého 
by mohli být všichni v obci napájeni, po-
kud by chtěli. A konečně ostatními v obci 
je farnost (pro ně spíš církev) chápána jako 
instituce, která je povinna se postarat jak 
o  konzervaci památek, tak o  charitativní 
úkoly, jichž se nikdo nechce ujmout, a to 
vždy a bez ohledu na její reálné možnos-
ti. Tyto a další podobné extrémní postoje 
a  styly pochopení, sebepochopení, pre-
zentace a  skutečné přítomnosti farnosti 
ve společnosti ovšem mají vždy kus správ-
ného jádra. Farnost má přece jak svou 
vnější, společenskou stránku a úlohu, tak 
svůj prostor vnitřní intimity. Otázky kultu-
ry, uchování kulturního dědictví i charity jí 
nejsou ani cizí, ani nejsou nadbytečné. Ale 
nic z  těchto a mnoha dalších podobných 
věcí nemůže charakterizovat základní vý-
znam farnosti pro společnost. Ten je mož-
né zcela jednoduše odvodit ze základní-
ho úkolu církve ve světě, jak jej ve dvou 
proslulých textech formuluje 2. vatikán-
ský koncil: Církev je totiž v  Kristu jakoby 
svátost neboli znamení a  nástroj vnitřní-
ho spojení s Bohem a jednoty celého lid-
stva, radost a naděje, smutek i úzkost lidí 
naší doby, zvláště chudých a  všech, kteří 
nějak trpí, je i  radostí a  nadějí, smutkem 
a úzkostí Kristových učedníků, a není nic 
opravdu lidského, co by nenašlo v  jejich 
srdcích odezvu (GS 1).

ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST
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Oba tyto úryvky, vyjadřující v  maximální 
stručnosti mnohé z toho, co koncil o círk-
vi řekl, ukazují na jádro významu farnosti 
v obci. Je to autentická křesťanská přítom-
nost, čili: pokud žijí to, čím jsou (mají být), 
potud jsou tímto způsobem existence 
znamením naděje pro ostatní. A dále je to 
činná a  pomáhající solidarita s  těmi, kte-
ří patří jakýmkoliv způsobem mezi trpící 
(nebo řekněme, kteří jsou nějak deficitní). 
Můžeme říci, že tato "solidární pozornost 
a  činné spolucítění", které nejsou samo-
zřejmě schopny odstranit všechny bolesti 
ve svém okolí, jsou také znamením toho, 
jak Bůh jedná s trpícím člověkem.

Jsou-li uvedené zásadní body pochope-
ny, potom je pravděpodobné, že farnost 
nebude žít jen sama pro sebe. Musíme si 
také jasně říci, že farnost není jen jeden 
ze spolků města, ale něčím víc. Je duší 
města, srdcem, které dává určitý rytmus 
přesahující to, co je pozemské. Přál bych 
si, aby naše hradecká farnost, která přesa-
huje hranice našeho města, byla takovým 

místem, ve kterém každý může najít své 
místo, uplatnit své schopnosti, ale přede-
vším najít své místo ve vztahu ke  světu 
a k Bohu.

Pozvání
Srdečně zvu všechny na letošní noc kos-
telů, která se uskuteční v  pátek 9. červ-
na. Kostel bude přístupný od 17 do 22 h 
a program bude v „hudebním duchu“. Po-
drobnosti najdete na plakátech a  webo-
vých stránkách farnosti. 

Slavnost božího Těla budeme prožívat 
ve čtvrtek 15. června a  slavnostní mše 
svatá spojená s průvodem začne v 17.30 h.

Blíží se také naše poutní slavnost ke cti 
patronů kostela sv. Petra a  Pavla, kterou 
letos oslavíme v neděli 25. června během 
mší svatých v 7.30 a v 9 h. Na letošní pout-
ní slavnost přijal pozvání P. Jan Szkandera, 

dlouholetý spirituál kněžského semináře 
v Olomouci a vynikající kazatel. Těšíme se 
na jeho návštěvu a slova, která k nám bě-
hem slavnosti pronese. 

Ve stejný den 25. června oslaví také 
P. Antonín kolář 50 let kněžství. Otci An-
tonínovi přejeme hodně Božího požehná-
ní, zdraví, pokoj a radost z každého dne. 

Náš kostel slaví letos 420 let od dne svého 
posvěcení. Chceme společně Pánu Bohu 
poděkovat za náš chrám v neděli 30. čer-
vence. 

Srdečně všechny zdravím a  těším se na 
Vás nejen o slavnostech, ale i každou ne-
děli.

P. Marcin Kieras, hradecký farář

kontakt na farnost: 
Zámecká 3, hradec nad Moravicí
tel.: 603 563 795
e-mail: rkf.hradecnm@doo.cz
www.farnosthradec.majestat.cz

Nabízím výuku anglického jazyka pro jednotlivce, 
firmy i přípravu na zkoušky. Moderní výuka 

konverzační metodou. Materiály zdarma. 
Kontaktní telefon: 605 850 472.

Nabízím kvalitní a zábavnou výuku anglického  
a ruského jazyka pro děti či dospělé. 

Učební materiály zdarma. 
Kontakt: Žaneta Jašková, 730 955 213, jaskova.zaneta@post.cz.
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nAPSALI náM…

OTVíRání STUDánEk

Matice slezská, pobočný spolek v  Hradci 
nad Moravicí, připravil pro letošní rok sérii 
aktivit, pracovně nazvanou Studánky 2017. 
Již brzy na jaře proběhla brigáda, na které 
dobrovolníci prováděli údržbu a úklid míst, 
které náš spolek v minulosti obnovil a snaží 
se o ně pravidelně pečovat – Svatá studna, 
studna dvora Hanuša a také vyhlídka na Ži-
mrovické skále. Protože chceme počet těch-
to míst rozšiřovat a  oživovat zapomenutá 
zákoutí našeho krásného okolí, v  letošním 
roce jsme vyčistili a upravili další z pramenů 
- v  zátočině pod Žimrovickým splavem na 
místě dříve nazývaném Černovír. V  příštích 
měsících tuto studánku ještě čeká doplně-
ní ochranným přístřeškem. Rovněž v  okolí 
Svaté studny přibyla zajímavost. Je jí nově 
zhotovená replika původního hraničního 
kamene, který byl nalezen při úklidu okolí 
a od poloviny 19. století zde vyznačoval hra-
nici katastrů Hradce a Branky. Další pracovní 
aktivitou pak bylo provedení rozboru vody 
u  vytipovaných pramenů, které potvrdily 
naše předpoklady – pověstmi opředená 
Svatá studna ukrývá nejen dávné poklady, 
ale také kvalitní vodu splňující požadav-
ky kladené na pitnou vodu (kopie rozborů 
vody najdete na internetových stránkách 
města www.muhradec.cz v  sekci Co se do 
novin nevešlo).
Samotné symbolické otvírání studánek se 
pak uskutečnilo na Velký pátek 14. 4. od-
poledne, kdy se bezmála stopadesát do-
spělých a  dětí vydalo na Hanuši, kde se na 
připravené vycházkové trase mohli zábav-
ně-poučnou formou seznámit s  nejzajíma-
vějšími místy a jejich historií. 
Na počátku trasy u  Svaté studny sehrál 
Ochotnický soubor Na Podolí tři scénky na 
motivy hradeckých pověstí a  historických 
událostí, a  poté se většina účastníků vyda-
la po hřebeni kopce k  opevnění z  prusko-
-rakouských válek, pozůstatkům zaniklého 

dvora Hanuša a na Žimrovickou skálu, kde si 
mohli vyslechnout výklad průvodců. Pro zá-
jemce byly připraveny informační materiály, 
malé občerstvení, pro ženy ručně vyrobená 
dřevěná vařečka a pro všechny děti drobné 
velikonoční dárky. K dispozici byla i nová po-

hlednice Hanuše vydaná k  této příležitosti 
naším spolkem.
Věříme, že tato netradiční vlastivědná vy-
cházka byla pro účastníky příjemně stráve-
ným odpolednem, což byl také záměr všech 
organizátorů. Naše poděkování patří všem 
účastníkům za jejich zájem a všem kolegům 
– dobrovolníkům, kteří pomáhají s realizací 
takovýchto akcí. Zvláštní dík pak zaslouží 
hradečtí ochotníci za nevšední vstřícnost 
a spolupráci. 
Projekt Studánky 2017 byl připraven za 
přispění grantového programu „Plaveme 
v  tom spolu!“ společnosti Severomoravské 
vodovody a kanalizace Ostrava, a.s. 

Marek Wolf, Matice slezská

jESEník 2017  
AnEb kROky šIkULů  
nA cESTĚ kE ZDRAVí

Letošní jaro svou aprílovou náladou není zda-
leka příznivé dlouhodobě plánovaným aktivi-
tám. Sníh přikrývá květy stromů bílou peřinou 
a sluníčko si hraje na schovávanou s dešťo-
vými mraky. Není se tak čemu divit, že se 
ordinace lékařů plní nemocnými pacienty. 
Využili jsme prodlouženého víkendu a  jeli 
jsme na tři dny načerpat nové síly do hor, 
kde sluníčko, voda a vzduch léčí.
Cestovali jsme do Jeseníku vlakem. Naše 
početná skupina hravě zvládla pěší výšlap 
do kopců Priessnitzových lázní. Ještě v den 
příjezdu jsme relaxovali v  prostorách solné 
jeskyně. Děti odpočívaly na pohodlných le-
hátkách a s každým nádechem vnímaly klid, 
uvolnění a pohodu. 

Areál lázní nabízí spoustu možností pěší tu-
ristiky. Obešli jsme kolonádu. Tamější pano-
ramata jsou bezesporu jedna z  nejkrásněj-
ších v republice. Každý ze Šikulů si pohladil 
sochu lva. Podle jedné pověsti se tak do roka 
do lázní vrátí, podle druhé bude stále zdráv. 
Okruh kolonády jsme během pobytu prošli 
dvakrát, tak třeba se obě předpovědi vyplní. 
Velkým lákadlem byl balneopark. Ten skrý-
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vá hned několik léčebných vodních atrakcí 
– skotské střiky, bazénky, chodníčky s  ka-
mínky a protékající vodou… A to by nebyli 
Šikulové, aby to všechno nevyzkoušeli. Men-
ší účastníci výletu dováděli na hřišti plném 
prolézaček, domků a  překážek, starší děti 
pak bravurně balancovaly na velké lanové 
dráze. S rozvahou a radostí všichni spokoje-
ně došli do svého cíle. 
Bazén. Neodmyslitelně patří k  volnočaso-
vým radovánkám, a to nejen v parných let-
ních dnech. O to více bylo radosti, když byl 
dětem umožněn vstup do vířivky. Přesvěd-
čili jsme se, že děti jsou neúnavní tvorové, 
kteří řádí rychlostí blesku, aby předvedli um 
vodního království. To bylo radosti, to bylo 
křiku!
Další zážitek děti měly díky průvodci lázní, 
který nám po domluvě ukázal prostory kap-
le s hrobkou, kde současně zakladatel lázní 
s  manželkou a  dcerou odpočívají v  pokoji, 
a vyhlídku z nejvyššího místa hotelu Priess-
nitz. Výhled byl skutečně famózní. Rychleb-
ské vrchy sahaly až do nebes. Nádherná po-
dívaná.
Poslední den před odjezdem jsme navštívili 
Faunapark v  Horní Lipové. Je to malá sou-
kromá kontaktní zoologická zahrada. Ně-
která zvířátka jsou puštěna na volno, může 
se stát, že vám na rameno přiletí sněhobílý 
papoušek Kakadu nebo nádherná obrovská 
Ara. V parku jsme mohli vidět pumy, lemury 
i s mláďátky, černé labutě, surikaty a mnoho 
dalších zvířat. Takto popsala výlet ve Fauna-
parku Saška Martínková: „Vešli jsme do ote-
vřené brány Faunaparku. Rozdělili jsme se do 
skupin a začali jsme procházet mezi klecemi. 
Viděli jsme odpolední očistu dvou opic, imi-
taci různých zvuků v  provedení papoušků 
a  různé další kousky, ukázky výcviku zvířat 
jedním z obyvatel parku. Když jsme prochá-
zeli mezi voliérami, začal se nám smát jeden 
z papoušků, ale více než smích jsme z něho 
nedostali. Zašli jsme i  k  prosklené budově, 
kde pobíhalo mnoho zvířat. Opice, morča-
ta, želvy a leguán. Upoutali jsme leguánovu 
pozornost a ten zvědavě přišel blíž. Omylem 
jsem zakývala hlavou a leguán zakýval zpět. 
Vyplázla jsem jazyk a leguán též. Chvíli jsme 
si hráli, ale pak jsme se přesunuli ke kleci 
s mývalem. Mýval chvíli nevšímavě lezl, ale 
jakmile jsme vytáhli perník, začal žebrat. 
Bohužel jsme museli mývala nechat o hladu. 
Nakonec jsme zavítali do tygřího revíru. Ve 
výběhu stál pán s potrhanou mikinou proti 
tygrovi. Rychle jsme si uvědomili, že se ne-
jedná o  lítý boj, ale o  hru. Pán házel kruhy 
do vody, aby je tygr vytáhl, pral se s  ním 
a  dělal jiné skopičiny. Jedna holčička, Bára, 
z naší skupiny se přiblížila k tygrovi a tygr po 
ní vystartoval, jako by ho na nože brali. Na-
štěstí k úrazu nedošlo, ale Bára dostala šok. 
Pravděpodobně tygr cítil její svačinu.“ Dra-
ma se nekonalo a všichni bez újmy na zdraví 
dorazili domů. I Bára.
Hodnotím, že náš výlet do hor byl hezkým 
zpestřením volnočasových aktivit, navázá-
ním bližších přátelství mezi dětmi a  jistou 
cestou ke zdraví plnou energie, radostí a ne-
zapomenutelných zážitků.

Petra Tomanová, organizátorka výletu

čInnOST kLUbU SEnIORů 
žIMROVIcE AnEb cO jSME 
ZAžILI OD LEDnA DO 
kVĚTnA 
Bohatou činnost jsme zahájili v  lednu pře-
čtením výroční zprávy za rok 2016 a sezná-
mením se s plánem činnosti na první polo-
vinu roku 2017. Poté jsme se ohlédli za právě 
uplynulým rokem a oživili si vzpomínky pro-
jekcí fotografií z našich akcí. Také jsme mezi 
sebou přivítali vzácného hosta – starostu 
Hradce nad Moravicí pana Josefa Víchu, kte-
rý nám předal kalendáříky s fotkami našeho 
klubu. 
V  únoru naše pozvání přijal Ing. Vítězslav 
Hertel ze společnosti Semix Pluso Otice. 
Vyslechli jsme poučnou a  zajímavou před-
nášku o životě včel a výrobě medu – od pr-
vopočátku až po finální produkty. V březnu 
připravila naše předsedkyně paní Mgr. he-
lena Víchová trénování paměti spojené se 
soutěžemi a kvízy. V závěru jsme si těla pro-
cvičili s overballem. V dubnu mezi nás zaví-
tal záchranář RZS Slezské nemocnice v Opa-
vě Bc. Petr Dulava. Se zatajeným dechem 
jsme sledovali jeho praktickou přednášku 
o záchraně lidského života – od převzetí te-
lefonátu po předání pacienta lékařům v ne-
mocnici. Pár členek si vyzkoušelo zvládnutí 
situace při zástavě srdce, bezvědomí, žilním 
a  tepenném krvácení. V  květnu jsme slavili 
svátek matek. U této příležitosti nás navští-
vily členky folklorní skupiny „Panímámy“ 
z Velkých Hoštic. Opravdu senzačně jsme se 
bavili při jejich tanci, zpěvu a vyprávění tzv. 
po našemu. Nakonec jsme si zazpívali všich-
ni společně a  byl to vskutku nezapomenu-
telný zážitek. 
A co jiného se v našem klubu událo? V lednu 
naše řady navždy opustila dlouholetá člen-
ka paní Marie Jašková. Nadále pořádáme 
filmové pondělky – zhlédli jsme filmy Stá-
žista, Malé ženy a  v  hradeckém kině Orion 
v  rámci velikonočního promítání film Ježíš. 
Pravidelně navštěvujeme nemocné, vyrábí-
me krásné výrobky, např. dárkové tašky ze 
starých kalendářů či tematické dekorace, 
zúčastnili jsme se exkurze v keramické dílně 
manželů Konečných ze Žimrovic, věnujeme 
se relaxačnímu cvičení a  také pokračujeme 
ve vycházkách do přírody. 

Vyšlapali jsme již potřetí na kopec nad Ži-
mrovicemi a u Svaté studny na Hanuši jsme 
si připomněli dávnou historii, kdy v 17. sto-
letí při drancování dánskými vojsky ukryl 
hradecký farář P. Kemp v  těchto místech 
kalich a monstranci. Z rozhledny Šance v Ja-
kubčovicích jsme se pokochali pohledem 
na zasněžené vrcholky Petrových kamenů 
a Pradědu, na Opavu, Hradec nad Moravicí 
a  Křížovou cestu Kalvárii. V  Jakubčovicích 
nás přivítala předsedkyně místního klubu 
žen paní Marie Žídková. Navštívili jsme spo-
lečně kapli Navštívení P. Marie, která pochází 
z  r. 1869. V  kulturním domě nám paní Žíd-
ková při výborném občerstvení vyprávěla 
o  pamětihodnostech obce, naučné stezce 
k památce amerických letců, kteří u  Jakub-
čovic zahynuli, pramenu řeky Raduňky, kte-
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rá se vlévá u  Komárova do řeky Moravice 
a o činnosti Kubu žen Jakubčovice. 
Nyní nás před prázdninovou přestávkou 
čeká ještě červnové smažení vajec, návštěva 
Slezského divadla v Opavě a výtvarná dílnič-
ka. Ale o tom zase příště.
Závěrem chci za Klub seniorů Žimrovice po-
děkovat starostovi města a všem dalším hos-
tům, kteří přijali naše pozvání. Děkuji také 
paní Konečné a paní Marii Žídkové, které na-
opak pozvaly nás. Byly to velice příjemné ná-
vštěvy a  výměna zkušeností. V  neposlední 
řadě jménem celého klubu děkuji za finanč-
ní podporu městu Hradec nad Moravicí. 

Zdeňka Víchová,  
jednatelka Klubu seniorů Žimrovice 

nESMíME ZAPOMínAT. . .
Lidé i  národy často zapomínají na věci ze 
své nedávné minulosti, a  zejména mladým 
lidem je třeba citlivě připomínat hrdinství 
i  životní tragédie těch, kteří v  těžkých do-
bách národnostního útlaku neváhali bojo-
vat a  třeba i  položit životy za svobodu své 
vlasti a svého národa.
Proto i v letošním roce, po dohodě s řediteli 
základních škol, bylo v  Klubu českého po-
hraničí, jehož předsedou je pan František 
Studený z Branky u Opavy, rozhodnuto vy-
pracovat historiografický přehled počátků 
zrodu fašismu v  Německu, zahájení druhé 
světové války napadením Polska, přes ha-
nebnou Mnichovskou dohodu, protektorát 
Českých zemí až po zahájení národního od-
boje proti německé okupaci. Navazujeme 
tak na předchozí dokumenty, zpracované 
k 70. výročí osvobození naší vlasti či 700. vý-
ročí narození Karla IV.
Podrobněji se v  materiálu věnujeme říš-
ským protektorům, zvláště pak Heydricho-
vi, a zejména atentátu, který na něj provedli 
z Anglie vyslaní parašutisté v akci s krycím 
názvem Anthropoid (člověku podobný li-
doop). Málokdo ví, že členy této skupiny 
byli i Jan Kubiš a Jaroslav Švorc, kteří dříve 
jako vojáci Československé armády sloužili 
ve vojenských útvarech v Opavě a na Hlu-
čínsku. Právě Jan Kubiš spolu s  Josefem 
Gabčíkem provedli za pomoci členů skupin 
Silver A a Silver B naplánovaný atentát, při-
čemž jejich smrt i  smrt dalších pěti spolu-
bojovníků v kryptě kostela sv. Cyrila a Me-
toděje neznamenala konec německého 
řádění v českých zemích, ale spíše naopak. 
Odveta fašistů za pomoci i  mnoha zrádců 
z  řad českých občanů předznamenala li-
kvidaci Lidic, Ležáků, zahájila vlnu zatýkání 
a vysílání zatčených do koncentračních tá-
borů. Celkem bylo bezprostředně po aten-
tátu v  protektorátu popraveno 3188 lidí, 
dalších 254 příbuzných parašutistů a  je-
jich spolupracovníků pak Němci zastřelili 
v koncentračním táboře Mauthausenu. His-
torici potvrzují, že ztráty v  našich zemích 
od roku 1938 do roku 1945 dosahují počtu 
360 000 osob!
V materiálech předaných školám je i stručný 
souhrn historických míst, památníků a jmen 
významných osob spjatých s národním od-

bojem. Nezapomínejme i  v  této době na 
historické okamžiky našich novodobých 
dějinných událostí a  sklánějme svou hlavu 
v  pokoře před těmi, kteří neváhali položit 
své životy za naši současnost. Važme si dní, 
kdy můžeme žít v míru, pracovat a vychová-
vat své děti pro ještě lepší zítřky.

Jan Horák,  
zastupitel města Hradec nad Moravicí

PO šIPkách ZA ZAjíčkEM

Maminky z  Bohučovic, ze Spolku rodičů 
a přátel Mateřské školy v Hradci nad Moravi-
cí, ve spolupráci s MŠ v Bohučovicích, uspo-
řádaly pro děti akci Po šipkách za zajíčkem. 
V pondělí 10. dubna 2017 v odpoledních ho-
dinách byla pro děti připravena šipkovaná, 
na které se podílely maminky Hana Černíno-
vá a Vendula Trulejová spolu s učitelkami MŠ 
Pavlou Klapetkovou a  Pavlou Csöbökovou. 
Děti společně se zajíčkem plnily různé úkoly 
– skákaly panáka, zpívaly písničku, skládaly 
puzzle, hledaly broučky a plnily další nejen 
zábavné, ale i poučné úkoly. V cíli děti hleda-

ly košík od zajíčka, ve kterém našly perníko-
vé zajíčky, které připravila maminka Michae-
la Pardová. Nakonec si ještě děti zahrály pár 
her, které si pro ně zajíček připravil. Pro děti 
a rodiče bylo připraveno občerstvení, které 
připravily maminky Lenka Pracná, Martina 
Škrobánková, Petra Pešlová, dále s organiza-
cí pomáhaly Šárka Pedacková, Monika Šro-
mová, Petra Mošová, Silvie Pracná a  Lenka 
Víchová. Tímto bych chtěla všem, kteří se na 
akci podíleli, velice poděkovat. Za děti a ro-
diče děkuji také městu Hradec nad Mora-
vicí za poskytnutí dotace, díky které jsme 
měli možnost zakoupit kostým zajíce a další 
potřebné věci, které určitě najdou využití 
i v budoucnu. 

Text a foto: Eva Mošová 

VELIkOnOční DíLnA
Letošní Velikonoční dílna probíhala ve 
dnech 3. – 8. dubna 2017 ve Včelařském 
domě v Hradci nad Moravicí. Během celého 
týdne se v dílně vystřídalo na 355 dětí i do-
spělých, kteří si vyráběli velikonoční ozdo-
by a  dekorace. Nazdobilo se cca 450 osení 
v  květináčích a  na 1 200 vajíček, které děti 
zdobily pomocí různých technik. Pro dozdo-
bení byly k dispozici také přírodní dekorace, 
materiály a  doplňky. V  dopoledních hodi-
nách jsme přivítali děti ze ZŠ Hradec, MŠ 
Branka, MŠ Žimrovice a  MŠ Hradec. Odpo-
ledne dílnu navštěvovali rodiče s dětmi. Při-
šly také tři děti až z Prahy, které zde byly na 
návštěvě. V dílně bylo možno se podívat na 
živá zvířátka – kachňátka, kuřátka, křepelky 
a nechyběla ani naše andulka Anička.
Součástí dílny byla jarní výtvarná soutěž na 
téma "motýlek". Ve třech kategoriích se sou-
těže celkem zúčastnilo 40 dětí a  2 dospělí. 
Na závěr byly za vynaloženou práci a šikov-
nost předány ceny 15 vybraným výhercům. 
Nesmíme zapomenout také poděkovat 
všem sponzorům, které již pravidelně umís-
ťujeme na plakát – a  je to již 11 let, co nás 
v  této činnosti podporují! Poděkování také 
patří mým asistentům z agentury Tomino, za 
přípravy a závěrečný úklid dílny. 

Tomáš ŽIDEK, agentura Tomino
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OhLéDnUTí

Vynášení Mařeny patří k tradičním lidovým zvykům.  Letos tato akce 
připadla na 2. dubna. Akci uspořádali jako každoročně členové SDH 

Kajlovec a Mateřská škola Hradec nad Moravicí, aby všichni společně 
vynesli zimu ze vsi a přivítali jaro.

Ve výstavních prostorách města se představila umělecká skupina Marmeládi, kterou tvoří tři studentky Střední průmyslové a umělecké školy v Opavě – Marie 
Paterová, Tereza Lichá a Karolína Schön. Vernisáž jejich výstavy s názvem Přechod se uskutečnila 19. května. 

V Hradci nad Moravicí se 18. května uskutečnila soutěž studentů oboru 
zdravotnický záchranář Den první pomoci. Studenti soutěžili v denních a nočních 

etapách při zasahování u simulovaných příhod, které napodobovaly reálné výjezdy 
zdravotnické záchranné služby. Soutěž zahájil starosta města pan Josef Vícha, 

soutěžní stanoviště pak byla v kostele sv. Petra a Pavla a v areálu zámku.

Pálení čarodějnic s odpoledním soutěžním programem pro děti 
a večerním programem pro dospělé se konalo dle lidového zvyku 30. dubna. 

Za tuto opravdu vydařenou akci děkujeme její pořadatelce 
paní Zuzaně Lilianě Machurové.

Oblíbená akce Otvírání jara a turistické sezóny se konala 29. dubna. 
Předcházelo jí deštivé počasí, proto musel být z důvodu podmáčeného terénu 

omezen odpolední program. Dopolední turistická část se naopak velice 
vydařila, za což patří poděkování především Klubu českých turistů v Hradci 

nad Moravicí. 

Zpěvačka, houslistka a herečka Iva Bittová uvedla 16. května v kině Orion film 
Balada pro banditu, ve kterém ztvárňuje postavu Eržiky. Film byl promítnut 

z archivního filmového pásu, přesně 40 let od začátku jeho natáčení.  
Akce se uskutečnila v rámci celoročního programu 90 let kina Orion, jehož 

dramaturgem je Richard Vacula.

Po zrušení dubnových sjezdů řeky Moravice jsme se konečně dočkali.  
Májové sjezdy se konaly o víkendu 20. – 21. května a potěšily stovky 

příznivců vodáckého sportu.  
Není se čemu divit. Údolí řeky Moravice patří k nejkrásnějším v celé republice 

a sjezdy řeky jsou proto vyhledávanou aktivitou.

Foto: Jiří Hajduk
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šKOLSTVÍ
ZákLADní  
A MATEřSká 
škOLA 
žIMROVIcE

Mařenu jsme vynesli

Ve čtvrtek 31. 3. 2017 připravili žáci naší ško-
ly pro veřejnost pásmo Vynášení Mařeny, 
kdy i s mužským protějškem Mařakem vyšel 
v  odpoledních hodinách průvod dětí i  do-
spělých od základní školy do Areálu dobré 
pohody. U  řeky Moravice předvedli kluci 
a  holky krásný program, jehož vyvrchole-
ním bylo vhození paní zimy a  Mařáka do 
řeky. Děvčata pak přinesla lítečko ozdobe-
né pentlemi a vajíčky. Pásmo jsme zakončili 
společným zvoláním: Smrtná neděla, kdes 
klíče dala? Dala jsem je, dala, Květné neděli! 
Naše společné setkání tímto ale neskončilo, 
všichni přítomni si mohli opéci špekáčky, če-
hož mnozí využili.

Společný projekt malotřídních 
škol Putování za sopkami měl 
pokračování
Naše putování za sopkami, které jsme za-
počali na podzim loňského roku společně 
s dětmi ze ZŠ Branka u Opavy a ZŠ Větřko-
vice, jsme zakončili výletem po usazených 
horninách a minerálech u Kobeřic. 4. května 
2017 vyjel autobus se školáky z  malotřídek 
do sádrovcového lomu u  Kobeřic, kde nás 
již čekali naši průvodci – geolog Martin Ha-
náček, biologové Jakub a  Milan Kubačkovi 
a zaměstnanec dolu. Ani bláto po předcho-
zích deštích nás neodradilo od vstupu do 
samotného srdce lomu, kde si děti mohly 
nasbírat krystaly sádrovce. Posléze jsme si 

prohlédli celý proces zpracování minerálů. 
Po ukončení návštěvy sádrovcového dolu 
jsme přejeli do opuštěné pískovny, kde jsme 
si vyslechli výklad o původu této usazeniny. 
Poslední zastávkou byl bludný kámen v Kra-
vařích, který k  nám doputoval ze Švédska 
během doby ledové. Co vše si děti zapa-
matovaly se ukáže 25. května, kdy na školní 
zahradě ZŠ Žimrovice proběhne plánovaná 

Petraolympiáda (mužské jméno Petr po-
chází z  řečtiny = kámen, skála) v  rámci na-
šeho projektu Putování za sopkami. Během 
tohoto zápolení budou děti poznávat horni-
ny, vyrábět model sopky, zjišťovat vlastnosti 
hornin apod. 

Projekt Putování za sopkami je podpořen 
z  dotačního titulu Moravskoslezského kra-
je. Díky podpoře vznikne mimo jiné na naší 
školní zahradě geologická expozice a  nově 

budou vytvořeny popisky naučné stezky, 
která je umístěna v prostorách zahrady.

David Šrom, ředitel ZŠ a MŠ Žimrovice

Vystoupení dětí Mš k svátku 
maminek
Ve čtvrtek 11. května 2017 jsme se společně 
v naší mateřské škole sešli, abychom oslavili 
svátek všech maminek. V  duchu pohádko-
vém začalo naše vystoupení. Děti přivoláva-
ly sluníčko písničkou, říkadlem a básničkou, 
protože bylo unavené ze své „jarní práce“. 
Vše mu pomaloučku dodávalo sílu, aby zno-
vu mohlo svítit na květiny, lidi a  zvířátka. 
Naše nejstarší děti ještě přidaly pohádku 
Paleček a jeho kamarádi. Nakonec si všichni 
zatančili taneček na píseň Dělání od Zdeňka 
Svěráka a Jaroslava Uhlíře. Vtom se sluníčko 
vyhouplo vysoko nahoru, dětem poděko-
valo za krásné vystoupení, které mu dodalo 
opět sílu do dalších dnů. Na závěr děti za-
zpívaly pro maminky písničku a předaly jim 
vlastnoručně vyrobenou květinku z papíru. 
Troufám si říci, že jsme společně strávili krás-
né odpoledne.

Renáta Melecká, vedoucí učitelka MŠ

 
                                                                                                  
 
 
 
 
 
 

Vážení přátelé školy, rodiče, příznivci! 
                                                                                         
ZŠ a MŠ Žimrovice a Klub rodičů Žimrovice  
si Vás dovolují pozvat na tradiční 

Zahradní slavnost, 
která se uskuteční v sobotu 17.června 2017 
 od 14,00 hodin  
na školní zahradě ZŠ Žimrovice. 
 
Připraven je program pro děti, k poslechu i tanci 
hraje cimbálová muzika Gizdi z Opavy, vystoupí  
i děti z naší školy. 
 
Těšíme na setkání s Vámi!                                            
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MATEřSká škOLA hRADEc  
nAD MORAVIcí 
s odloučenými pracovišti bohučovice, 
jakubčovice a kajlovec 

40 let Mš hradec nad Moravicí

V  sobotu 27. května 2017 jsme si připomenuli 40. výročí vzniku 
Mateřské školy Hradec nad Moravicí. Škola byla postavena v  akci 
„Z“ v letech 1975–1977. Slavnostní otevření školy se konalo 21. října 
a provoz byl zahájen 24. října 1977. Škola byla postavena ze sdru-
žených finančních prostředků, na kterých se podílel Městský ná-
rodní výbor v Hradci nad Moravicí, Branecké železárny, Jednotné 
zemědělské družstvo v Hradci nad Moravicí, Vratimovské papírny 
se sídlem v Žimrovicích, Severomoravské státní lesy, závod Hradec 
nad Moravicí a  Severomoravské dřevařské závody, závod Hradec 
nad Moravicí. 1. ledna 1978 se MŠ stala závodní mateřskou školou 
podniku Brano a od 1. ledna 1989 převzal mateřskou školu do své 
správy opět Městský národní výbor v Hradci nad Moravicí.

Oddělení jeslí pro dvou- až tříleté děti bylo v provozu 11 let a od 
školního roku 1988/1989 už slouží budova jen jako mateřská škola, 
zpravidla pro děti od 3 do 6 let. Díky změnám ve školství se bude-
me od roku 2020 opět vracet ke školní docházce dětí dvouletých.

Mateřská škola Hradec nad Moravicí sdružuje odloučená pracoviště 
ostatních městských částí – MŠ Bohučovice, MŠ Jakubčovice a MŠ 
Kajlovec – s celkovou kapacitou 185 dětí. Součástí školy je i školní 
jídelna s kapacitou 650 strávníků, ze které je strava rozvážena do 
všech okolních mateřských i základních škol. Obědy se vaří i pro cizí 
strávníky v doplňkové činnosti.

Do vedení mateřské školy byly jmenovány tyto ředitelky: Jarmila 
Podmolová (od zahájení provozu v  roce 1977 do roku 1982), Jin-
dřiška Nováková (1982–1987), Sylva Pavlíková (1987–2003), Libuše 
Beňovičová (2003–2015), Bc. Gabriela Lacková (2015–dosud). V sou-
časnosti pracuje v mateřské škole 31 zaměstnanců – 14 pedagogic-
kých pracovnic, 2 chůvy, 7 provozních zaměstnanců, 1 domovník 
a 7 zaměstnanců školní jídelny.

Od roku 2015 prochází budovy mateřských škol postupně další-
mi stavebními úpravami. V  roce 2016 proběhla rekonstrukce MŠ 
Jakubčovice v  celkové hodnotě 1 600 000 Kč. Došlo k  revitalizaci 
školní zahrady MŠ v Hradci nad Moravicí včetně veškerého zahrad-
ního nábytku a k nové celkové výzdobě mateřské školy. V roce 2017 
proběhla rekonstrukce venkovních toalet a  připravuje se celková 
rekonstrukce jedné třídy v MŠ Hradec nad Moravicí, která proběh-
ne o  prázdninách. Letos také dojde k  celkové rekonstrukci školní 
jídelny a k rekonstrukci MŠ Kajlovec. 

Byly zakoupeny hračky a  didaktické pomůcky pro nové výukové 
programy – Step by step – program Začít spolu, Hejného metoda 
matematiky, Menza NTC – jsme zařazeni do sítě menzy České re-
publiky.

Nově byla zakoupena interaktivní tabule, lehátka, peřinky, polštář-
ky a povlečení pro děti ze všech mateřských škol. Získali jsme cca 
540 000 Kč na projekt Modernizujeme vzdělávání v Mateřské škole 
Hradec nad Moravicí.

Během čtyřiceti let si vytvořila naše mateřská škola dobrou tradici 
ve spolupráci s městem a různými spolky – děti pravidelně vystu-
pují při vítání občánků města, u příležitosti oslav Dne matek a Dne 
dětí, při rozloučení s předškoláky, navštěvují kluby důchodců, kde 
vždy potěší starší občany básněmi, písněmi, tancem, či drobným 
dárkem. Spolupráce se zřizovatelem, i v rámci modernizace všech 
MŠ a tedy i přidělení finančních prostředků na tyto aktivity, je vy-

nikající a touto pochvalou se zřizovateli nijak nepodbízím, neboť to 
opravdu nemám zapotřebí. Prostě to tak je a uvědomuji si to vždy 
na různých poradách ředitelů i z jiných obcí či krajů.

Za celou dobu existence Mateřské školy Hradec nad Moravicí pro-
šlo předškolním vzděláváním na tisíce dětí. Mnoho z nich se sem 
s důvěrou vrací a přivádí k zápisu již své děti. Doufáme, že zájem 
rodičů o  naši mateřskou školu nepomine, že bude stále dostatek 
dětí, které budou rády naši mateřskou školu navštěvovat. My se bu-
deme i nadále připravovat, vzdělávat a nabízet dětem nové progra-
my, inspiraci a otevřené srdce. Naším cílem je šťastné dítě, kterému 
chceme „nasadit brouka do hlavy“.

Chtěla bych poděkovat všem zaměstnancům, bývalým i  součas-
ným, za jejich práci a lásku, se kterou v té nejlepší víře přistupovali 
a přistupují k péči o předškolní děti. Vím, že mnohdy život přináší 
i nelehké situace, ať již osobní, zdravotní, ale i pracovní a mezilid-
ské. Zvláště v týmu, který tvoří převážně ženy, na jejichž bedrech 
mnohdy leží celá domácnost i  výchova vlastních dětí, je náročné 
ustát bez emocí i  různé pracovní situace, a budova školky je jistě 
svědkem mnoha osudů, ať smutnějších či radostnějších. Nejvíce je 
však naplněna smíchem a radostným dětským hlukem. A to bych 
si přála i do budoucna. Mějme vůči sobě otevřená srdce a příliš ne-
suďme. Pro děti buďme jejich průvodci a  zapálenými inspirátory, 
pro rodiče osobnostmi, kterým věří a  pro sebe kolegy, kteří rádi 
pracují v otevřené atmosféře komunikace, důvěry a vzájemné pod-
pory.

Gabriela Lacková, ředitelka MŠ

Spolu se školkou slaví 40 let také školní jídelna

Od začátku provozu mateřské školy je její součástí také školní ku-
chyň, kde jako první vedoucí nastoupila paní Eva Konvalinová. 
Další personál tvořily kuchařky, které předtím pracovaly jako za-
městnankyně přilehlých mateřských škol. Vařit se začalo hned od 
prvního dne provozu MŠ a za ztížených podmínek, neboť zde ještě 
probíhaly četné dokončovací práce. V počátku se jídlo připravova-
lo pro 400 strávníků, a to pro nově vzniklou budovu MŠ a dováže-
lo se i  do staré budovy MŠ (nyní je zde umístěna školní družina), 
dále také do MŠ v  Brance, Kajlovci, Bohučovicích, Jakubčovicích, 
Žimrovicích, Domoradovicích a  Hrabství. Postupem času pak ješ-
tě přibyli strávníci ze ZŠ v Hradci nad Moravicí, Branky a Žimrovic, 
a ze ZŠ a MŠ v Hlubočci. V  té době se již připravovalo téměř 900 
porcí denně. Vařit se začínalo v 5.30 h, a při přípravě sladkých jídel 
ještě mnohem dřív, protože jídlo muselo být připraveno k odvozu 
na jednotlivá zařízení již v 10.30 h. Mezi první velkokapacitní tech-
nické pomocníky patřila škrabka na brambory, robot na míchání 
těst, smažicí a varné pánve, elektrické trouby a varné kotle. Je až 
obdivuhodné, že některé tyto stroje slouží ještě dodnes. 

Paní Evu Konvalinovou vystřídala ve funkci vedoucí jídelny v roce 
1991 paní Rosemarie Foltisová a  po jejím odchodu do důchodu 
převzala v  roce 1999 provoz paní Alena Hložková. Od roku 2000 
došlo v kuchyni k četným stavebním úpravám, výměně oken, opra-
vě střechy, zateplení budovy a částečně byla doplněna i technika. 
V současné době je ve školní kuchyni připravována strava pro cca 
650 strávníků, jídlo je od 10 h odváženo do osmi výdejen stravy. 
Provoz této fyzicky velmi náročné a mnohdy velice nevděčné práce 
vykonává 7 zaměstnanců pod vedením hlavní kuchařky paní Dáši 
Bendové. 

Je velkým potěšením, že díky zřizovateli, a  za velké a  neúnavné 
podpory ředitelky MŠ v Hradci nad Moravicí paní Bc. Gabriely Lac-
kové, bude v letošním létě provedena rozsáhlá a tolik potřebná cel-
ková rekonstrukce kuchyně, a  budou také vyměněny a  doplněny 
velkokapacitní stroje. Nový školní rok tak zahájíme již v opravených 
prostorách.

Alena Hložková 
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Úplné texty článků doplněné fotografiemi najdete ve fotogalerii na našich webových stránkách. 
 OKÉNKO DO HRADECKÉ ZÁKLADNÍ ŠKOLY  

www.zshradec.cz 

Černobílé variace (9. ročník) 

Návštěva dě� z mateřské školy 

Zápis do 1. ročníku 

Den Země 

p
V pátek 21. dubna 2017 se konal zápis žáků 
do prvního ročníku pro školní rok 
2017/2018. Jako každým rokem byly 
k těmto účelům vyzdobeny a připraveny dvě 
učebny plné pohádkových bytos�, zajíma-
vých úkolů a otázek.  Na budoucí prvňáčky 
čekaly usměvavé paní učitelky, které je tou-
to cestou provázely. Po splnění úkolů  byla 
pro všechny připravena malá odměna. 
                                                      Mgr. Jan Vícha 

Den otevřených dveří 

Dne 25. dubna 2017 se v Ostravě- Porubě na 
Hlavní třídě uskutečnila u příležitos� Dne Ze-
mě kulturní akce s tématem „Zdravá příroda 
– zdravý člověk“. Naše škola se do této akce 
také zapojila a v jednom ze stánku předváděli 
chlapci z 9. ročníku (Mar�n Minář, Jan Vaněk, 
Saša Kozelský a Dominik Skotnica) jednodu-
ché pokusy z fyziky.                Mgr. M. Halšková 

V závěrečném školním roce se u žáků často 
projevuje „únava“ z dlouhých let stráve-
ných ve školní lavici, pracovní nasazení upa-
dá a „deváťáci“ se už těší na změnu. Musí-
me však uznat, že � letošní za sebou při 
reprezentaci školy zanechali krásné výsled-
ky. Dařilo se v přírodovědných soutěžích, 
kde Jan Vaněk zopakoval či dokonce vylep-
šil svá dřívější umístění (2. místo – Meziná-
rodní soutěž v zahradnických dovednos-
tech; 1. místo okresní kolo, 3. místo  - kraj-
ské kolo Biologické olympiády; 1. místo – 
Mladý zahrádkář, postup do národního 
kola v Praze!). V této oblas� jej navíc pod-
pořila i Marie Chovancová (1. místo – Flo-
ris�cká soutěž, postup do národního kola 
v Prostějově!). Věříme, že se jim podaří 
i následná kola těchto soutěží. Znalos� an-
glického jazyka jsou u některých žákyň rov-
něž na vysoké úrovni, což potvrzují umístě-

ní v několika oblastních soutěžích u Kláry 
Vičánkové (2., 5. a 11. místo), Zuzany 
Rmou�lové (2. a 7. místo) a Zuzany Kušní-
rové (1. místo – Globetro�er), která mimo-
chodem získala i dvě Ocenění za nejlepší 
výsledek v Moravskoslezském kraji 
v testování žáků (SCIO) a umístění 
v konkurencí nabité oblastní výtvarné sou-
těži (3. místo – Barevný podzim)! Své vý-
tvarné nadání předvedla celému okresu 
i Lucie Paláčková (2. místo – Kreslím, kres-
líš, kreslíme). Krásné výsledky se našly také 
v dalších oblastech, např. v literární soutěži 
díky Evě Plačkové (1. místo – Svět slova) či 
v pěveckém nadání Dity Baraňákové 
(1. místo – Pěvecká soutěž). Zmínit bychom 
mohli i další, kteří třeba nepřivezli tak ohro-
mující výsledky, ale vždy se jednalo 
o úspěšnou účast. Jedná se především 
o úspěch samotných žáků, zaslouží si velké 
uznání. Blahopřejeme jim a doufáme, že 
v těchto oblastech budou sklízet plody své-
ho nadání i dále.              Mgr. David Šebesta   

„Reprezenta�vní loučení“  
žáků 9. třídy 

Ve čtvrtek 11. května 2017 se v dopoledních 
hodinách žáci se svými učiteli vydali na pře-
dem určené trasy v Hradci nad Moravicí 
a jeho okolí, aby vysbírali, co do přírody ne-
patří. Přednostně se zaměřili na sběr plasto-
vého odpadu. Sběr starého papíru proběhl již  
11. dubna 2017 pod záš�tou SRPŠ. Žáci s po-
mocí svých rodičů přinesli neuvěřitelných 
7280 kg papíru a zachránili �m 104 stromů. 

Stránku připravily Mgr. Radka Očadlíková a Rita Grusmanová, Základní škola Hradec nad Moravicí, květen 2017 

„Ukliďme svět!“  

Ve středu 19. dubna 2017 nás navš�vily dě� z mateřské školy. Přišly se podívat, co 
všechno jsme se už v 1. třídě naučili. Pomohli jsme jim vyrobit záložku do knížky. 
Po společné hodině jsme malé kamarády provedli školou, ukázali jsme jim halu, jídelnu, 
školní družinu. Společně strávený čas uplynul rychle a příjemně.       Mgr. Hana Seidlová 

Ve středu 19. dubna 2017 proběhl v naší 
škole Den otevřených dveří. V učebně fyzi-
ky si návštěvníci mohli vyzkoušet jednodu-
ché pokusy. Žáci z 8. B pod vedením 
Mgr. Mainušové připravili deskové hry 
podporující výuku českého jazyka. 
Ve třídě 7. A byly vystaveny pomůcky 
pro výuku matema�ky pomocí Hejného 
metody. Zájemci si mohli vyzkoušet vyřešit 

úkoly pomocí dřívek, magne�cké parkety, 
geoboard a šipkové rovnice. Tuto metodu 
spolu s celou řadou dalších zahrnujeme 
při výuce matema�ky. V počítačové učeb-
ně si mohli zájemci projít výukové progra-
my a zhlédnout videoprezentaci školy, 
kterou vytvořili žáci 9. ročníku.  
                                    Mgr. Monika Halšková 
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cíRkEVní ZákLADní 
škOLA SV. LUDMILy  
V hRADcI nAD 
MORAVIcí
Mistrovství české republiky 
v hradci

Naše škola se stala organizátorem turna-
je czech Open Poomsae - Mistrovství 
české republiky, který se konal v  sobotu 
29. 4. 2017 v  hale hotelu Belaria. Pozvání 
přijalo a  své síly přijelo změřit 12 oddílů, 
z toho 2 ze Slovenska a 1 z Rakouska. Naši 
borci se v nejvyšší možné české konkurenci 
neztratili a  obsadili následující místa: mi-
strem České republiky se stal ve své kate-
gorii František Stoklasa, vícemistry se stali 
Konstance Kolková, Ludmila Rosenbaumo-
vá a Filip Dušek. Na 3. místě skončila Jana 
Hoňková. Krásné 6. místo obsadily Kristýna 
Hoňková a Kateřina Hoňková. 

Oddíl Taekwondo WTF Hradec nad Mora-
vicí se pak umístil na krásném 4. místě. 
Turnaj sklidil velkou pochvalu za organi-
zaci a  atmosféru. „Děkujeme a  klaním se 
až k zemi, byl to nejlepší turnaj, co kdy byl. 
Děkujeme za nezapomenutelný zážitek,“ 
řekl Ondra Havlíček (6. Dan, vedoucí oddí-
lu Sejong Praha). Více informací a  všech-
ny fotky naleznete na stránkách oddílu 
http://taekwondo.proit.cz.

Matematický klokan
Také letos se naši žáci zúčastnili mezinárod-
ní soutěže Matematický klokan. V  rám-
ci okresu se na 1. místě v  kategorii Cvrček 
umístil žák třetí třídy Kryštof Josef Hanke 
a v kategorii Benjamín se na 2. místě umístil 
žák šesté třídy Dominik Rosenbaum a žáky-
ně sedmé třídy Kristýna Hoňková. 

biblická soutěž bible a my
V pátek 24. 3. 2017 se v Kroměříži uskuteč-
nilo celostátní kolo biblické soutěže bible 
a my. Z naší školy se vydala směrem na jih 
skupina šesti finalistů okresního kola v do-
provodu školního kaplana otce Martina. 
Mezi nejlepší v  našem okrese se zařadili: 
Václav Tomeček, Benedikt Tesař, Emily Gra-
ce Beck, Markéta Tesařová, Anna Joy Beck 
a  František Bujnovský. Kroměříž nás přiví-
tala příznivým počasím a velkou vstřícnos-
tí pořadatelů a  studentů arcibiskupského 
gymnázia. Velice úspěšně opavský okres 
reprezentoval Václav Tomeček, který se 
umístil na 2. místě a  František Bujnovský, 
který se umístil na 4. místě.

čtenářská noc
Poslední noc měsíce března strávili žáci 
5. A  v  budově školy. Konečně se dočkali 
své vysněné čtenářské noci, na kterou se 
tak těšili. A  opravdu si vychutnali každou 
minutu. Nejdříve využili krásného počasí 
a  venku si společně zasportovali, a  pak se 
už ve škole u hořícího krbu začetli do napí-
navé knížky. Mezi četbou si zahráli spoustu 

her, u kterých se od plic nasmáli, a osvěžili 
si i  své znalosti přírody u AZ kvízu. Na pa-
mátku si vyrobili záložku do knihy, a také si 
zavzpomínali a s chutí zatancovali svůj ta-
nec z besídky. Největším adrenalinem byla 
ovšem stezka odvahy noční školou, která 
krásný večer zakončila. Celou Čtenářkou 
noc provázela radostná a  kamarádská at-
mosféra.

Výsledky zápisu do 1. třídy
K zápisu do 1. třídy se v pátek 7. 4. 2017 do-
stavilo 25 dětí. Všech 25 dětí bylo přijato. 
Z toho 5 zákonných zástupců požádalo pro 
své dítě o udělení odkladu. V září tedy ote-
vřeme 1. třídu s 20 žáky. Moc se na budoucí 
prvňáčky těšíme!

Malování na textil
Formou odpolední aktivity proběhlo pro 
zájemce pod vedením zkušené výtvarnice 
Andrey Sakreidové malování na textil. Děti 
si mohly pomalovat trika nebo tašky. Tato 
aktivita je velmi oblíbená a  výrobky jsou 
vždy moc pěkné. 

Ing. Tomáš Honěk, ředitel školy
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MALÍ REPORTÉŘI 
PEDAgOgIcké PROFESE OčIMA DĚTí
Každý jistě máme nějakou vzpomínku na našeho učitele z mládí. Ať 
už zlou nebo dobrou, každopádně nezapomenutelnou. Na Hradci 
působilo mnoho zajímavých učitelů. Bezesporu neopomenutelná 
jména budou patřit do historie, která nás zavede až k branám míst-
ního zámku. Hradec navštívily mnohé osobnosti z oblasti hudby, li-
teratury, výtvarného umění… Mé výjimečné okamžiky školních let 
byly také vepsány do paměti pomyslnou hradeckou tuší, avšak situ-
ované do školy v Březové. Nezapomenu na pokusy s mikroskopem 
v hodinách přírodopisu, kdy nás pan ředitel Emil Januške učil hledat 
trepky ve vzorku vody z rybníku, na konverzace německého jazyka 
a rozcvičky před vyučováním paní učitelky Heleny Přibylové ani na 
některé matematické příklady suplujícího pana učitele Romana Ko-
ciana. Jak ten uměl malovat!

Na Hradci slýchávám jména kantorů, kteří svým rázným přístupem 
zůstanou navždy ve vzpomínkách žáků. S dětmi z kroužku Šikulové 
jsme vymysleli dlouhodobý projekt, kdy si pozveme hosty do naší 
základní školy a budeme se ptát na otázky týkající se jejich profese, 
mládí, zajímavosti. Společně naši besedu sepíšeme a  podělíme se 
s vámi o to nejdůležitější. Jsem moc ráda, že jako první přijaly naše 
pozvání dvě milé dámy, které dětem odpovídaly na připravené otáz-
ky zaměřené především na jejich profese učitelky a  vychovatelky 
před zaslouženým důchodcovským „odpočinkem“. Děti se mohly 
zaposlouchat do vyprávění z dob, kdy tyto ženy byly také dětmi, jaké 
vyváděly lumpárny, jaké bylo školství před lety a jak hodnotí stávající 
situaci místního školství.

První dotazovanou byla paní Eliška Schindlerová. Narodila se v roce 
1948 a svému povolání věnovala 38 let svého života, z toho pouze na 
Hradci téměř 33 let. Na hradecké škole působila jako vychovatelka 

ve školní družině a také jako učitelka hudební výchovy a německého 
jazyka. Už jako malá holčička si vysnila toto povolání. Jejími prvními 
žáky byli medvídci a panenky. Ve škole milovala všechny jazyky včet-
ně českého a  hudební výchovu. Proto bylo rozhodování o  výběru 
školy jednoznačné. Docházka na základní školu však nebyla tak jed-
noduchá jako dnes. Žáci na nižším stupni navštěvovali školu „na kop-
ci“ v místě dnešní základní umělecké školy. Na obědy docházeli do 
jídelny na Podolské ulici. Jídla byla podle paní Elišky někdy horší, ale 
převažovala ta lepší, až na jedno jediné, které jí nechutnalo. Tím byla 
směs hrachu, fazolí a čočky. Nejraději s dětmi zpívala a hrála na klavír. 
Dávala tak přednost jiným aktivitám než sportu. Její láska k hudbě 
ji provází po celý život. Když bylo zapotřebí, docházela několik let 
vypomáhat do základní umělecké školy učit hudební nauku a hru na 
klavír. Na mnohé své žáky je velmi pyšná. Konkrétně si vzpomněla 
na Davida Nováka, Davida Škrobánka a  jeho sestru Šárku, nynější 
paní učitelky Ivetu Minářovou, Lucii Škrobánkovou a Moniku Bryjo-
vou. Dodnes vidí, jak v družině sedí děti v hloučku u klavíru, aby co 
nejlépe viděly na klávesy a společně se učí nové písničky. Ráda trá-
vila čas s dětmi venku, smála se, zpívala a nacvičovala různá kulturní 
vystoupení. Na učitele se dříve dívalo s větší úctou a fyzické tresty 
byly na denním pořádku – podle zásluh. Velmi ji mrzí, že dnešní děti 
nejsou vedeny k pravidlům slušného chování, kterými jsou poděko-
vání, omluva a hlavně pozdrav. Dnešní děti prostě nezdraví! Ani když 
je potká na vycházce s družinou. To ji zasáhne jako bývalou vycho-
vatelku nejvíce. Svým dětem na vycházce důkladně vštěpovala tato 
pravidla. Bývalí žáci pozdraví, ale je zajímavé, že spíše ti „darebáci“. 
Paní Eliška ale zdaleka nepatří mezi pasivní důchodce. Žije v rodin-
ném domku. Zahrádka a úklid jsou jejími velkými koníčky. Také ráda 
čte knihy, luští křížovky, plave a jezdí na kole. Pokud jí zdraví a nálada 
dovolí, chodí na procházky do lesa. Jako ideální dovolenou uvedla 
pobyt u moře. Volný čas tráví nad televizními soutěžemi, kdy se snaží 

Poznáte své spolužáky po 40 letech? 
Fotografie z roku 1977, základní škola v Hradci nad Moravicí. 

Třídní učitelka paní Mgr. Marie Nováková s 6. ročníkem. 
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hádat s manželem odpovědi rychleji než soutěžící. Její velkou radostí 
je devítiletý vnuk Adam, který bydlí také na Hradci. Paní Eliška má 
dvě děti a ještě další dva vnuky – 26 a 18 let. Bohužel prodělala úraz 
nohy. Navštěvuje svaz invalidů, kde se pravidelně schází s  přáteli. 
Velmi ráda navštěvuje koncerty žáků ze zdejší hudební školy. Kdyby 
se měla znovu rozhodnout, jaké povolání by se jí líbilo, určitě by zno-
vu volila stejnou kariéru.

Paní Elišku zhodnotily děti jako velice temperamentní, komunikativ-
ní, sympatickou ženu v dobré kondici a nabitou elánem.

Paní učitelka Marie nováková také přijala pozvání k nám do školy. 

Letošní sedmdesátnice se aktivně věnuje zahrádce, stará se o  ma-
minku a doma jí dělají společnost manžel Zdeněk, který je nadše-
ným sportovcem a předsedou SK Podolí, a dcera Kamila. Druhá dce-
ra žije v Brně, často maminku navštěvuje se svými dvěma syny (18 
a 13 let). S humorem dodala, že domácí práce v určitém věku musí 
být koníčkem. Paní Maruška se po pracovní stránce zaměřila na starší 
děti. V letech 1976–2004 vyučovala na druhém stupni češtinu a děje-
pis. Pět let působila v nedalekém Skřipově, kde bydlela a učila kromě 
českého jazyka a  dějepisu také tělocvik. Ráda vzpomíná na tehdy 
mladý pedagogický sbor.

Stejně jako paní Eliška má ráda moře. Za mladých časů jako každá 
malá holka vyváděla lumpárny. Zasloužila si poznámku za nevhodné 
chování, ale bylo to spíše varování před nebezpečím úrazu. Po od-
chodu do důchodu jí bylo velmi smutno po dětech. Ráda chodila do 
práce, 13 let zastávala funkci výchovného poradce na škole. Mimo 
jiné od r. 2005 vedla školní kroniku. Přiznává, že čím je starší, tím 
méně jí zbývá volného času. Pokud si ho ale opravdu najde, ráda se 
podívá na nějaký český film, zajde si do divadla nebo na koncert. Také 
ráda chodí na školní srazy, kde se setká se svými žáky. Paní Maruška 
je pyšná na mnoho svých žáků. Dokonce si většinou pamatuje, kde 
kdo seděl. Z žáků jsou dnes dospělí lidé různých profesí nevyjímaje 
lékaře, učitele, počítačové a další odborníky a také šikovné řemeslní-
ky. Je ráda, že i z dřívějších „výlupků“ vyrostli slušní lidé, kteří vzorně 
vychovávají své potomky. Všichni jsou však rádi, že mají práci, a to je 
podle ní moc důležité. Dnešní děti se jí zdají být horší. Je to ovlivně-
no společností a dobou, která tíhne k volné výchově a odmítá výtky 
a tresty. Dříve si děti rodičům i učitelům nedovolily odmlouvat a více 
pomáhaly. Škola se od 90. let rozrostla, zmodernizovala, našly se 
prostředky, např. na stavbu a rekonstrukci haly, prvních tříd v areálu 
bývalé mateřské školy, vybavení ve třídách je nové – moderní, zkrát-
ka škola nyní působí hezkým dojmem. Přínosem bylo i zřízení školní 
jídelny v budově školy, protože dříve běhaly děti přes hlavní silnici 
do jídelny v Národním domě.

Dnešní děti mají tu výhodu, že když přijdou v zimním období do ško-
ly, mají ve třídách teplo. Slyšeli jsme vzpomínky, ve kterých se paní 
učitelka vrací do základní školy, kde v pondělí bylo ve třídách velmi 
chladno. Přes víkendy se netopilo a učit se v 17 stupních nebylo zrov-
na příjemné pro děti ani pro učitele. Važme si toho, co máme! 

Paní učitelka na děti působila velice vyrovnaným dojmem. Mluvila 
klidně, s  příjemným tónem hlasu. Prý jako pohádková babička. Po 
celou dobu dotazování kreslila Zuzanka Rožanská její portrét, který jí 
v závěru setkání darovala. Po vyprávění děti dostaly za úkol zamyslet 
se nad otázkou, jestli je učitel nebo vychovatel opravdu jen člověk, 
který přijde do hodiny s cílem odvykládat učivo, zadat úkoly a pro-
cvičovat zadanou látku. Ihned se mi dostalo odpovědi Víti Tomana, 
který řekl, že učitel by měl být kamarád a autorita zároveň. Všichni 
s  ním souhlasili. Maruška Chovancová dodává: „Mnoho učitelů je 
skvělých. Jen jeden z nich bude vynikat, a to ten, který je přísný, ale 
fér, pochválí žáka, když se snaží. Když vás tento učitel bude učit, mu-
síte se moc snažit, ale nakonec mu budete velmi vděční, protože vás 
naučí opravdu hodně.“ Od děvčat také padla zajímavá myšlenka, že 
učitelé tráví přes týden s dětmi více času než jejich maminka, proto 
bychom si jich měli patřičně vážit, protože učitel nejen učí, ale také 
vychovává, předává své vědomosti. Mnozí lidé žijí v domnění, že uči-
tel má jen samé prázdniny. Bohužel už zapomínají na přípravu nejen 
do vyučování, další vzdělávání, pracovní porady, školení a  aktivity 

spojené s výukou. Dovolenou mohou čerpat pouze v době hlavních 
prázdnin, které mají krácené o přípravný týden před zahájením škol-
ního roku. Sama často věnuji chvilky vzpomínkám na hodiny peda-
gogiky na Ostravské univerzitě, kde nás učili tamější profesoři jak 
být skvělými pedagogy a  brát v  potaz to, že hlavním cílem výuky 
a výchovy je všestranně rozvinutý harmonický člověk. Kéž by tedy 
v očích dětí byli samí vynikající, spravedliví a přátelští učitelé, kteří by 
uspokojili potřeby dnešní společnosti a naučili nejen naše ratolesti 
vše potřebné, okořeněné dávkou společenských mravů s nádechem 
pokory a humoru!

Za malé novináře Víťu Tomana, Zuzanku Marošovou, Zuzanku Ro-
žanskou, Karolínku Volnou, Lucinku Slanou a Marušku Chovancovou

Petra Tomanová,

vedoucí kroužku Šikulové a dalších volnočasových aktivit

Snímky z archívu s komentářem paní Mgr. Marie Novákové:  
vyučování ve třídě, školní výlet u Weisshuhnova splavu  – vaříme 

kotlíkový guláš, já vlevo přiděluji porce hrníčkem, a pracovní vyučování 
(vaření), tentokrát závěrečná hodina v Záviliší.
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SPORT
STříbRná RADOST REbELů nA MEZInáRODníM TURnAjI V POLSkU
Koncem března se uskutečnil mezinárodní 
turnaj, který má již dlouholetou tradici a na-
vazuje na česko-polskou spolupráci měst 
Hradce nad Moravicí, Baborówa a  Kietrze. 
Mladí sportovci Rebelové FIT Sports Clubu se 
účastnili florbalového klání ve dvou katego-
riích chlapců a smíšených družstev. Hned od 
začátku byl znatelný věkový rozdíl, kdy naši 
hráči byli mnohem mladší než soupeři. Nic-
méně se nezalekli a  bojovali do posledního 
dechu. Po velkém boji oba týmy skončily na 
krásném druhém místě. Nejlepším hráčem 
celého turnaje byl vyhodnocen Tomáš Valík 
ze Žimrovic. Ve druhé kategorii získala cenu 
pro týmovou jedničku Hana Švehlová z Hrad-
ce nad Moravicí. Tento turnaj je skvělým 
zpestřením celoroční činnosti a  díky městu 
Hradec nad Moravicí se akce mohli zúčastnit 
nejen hráči, ale i rodiče. Na konci sezóny pak 
na hradecké florbalisty, trénující v hotelu Be-
laria, čekají další mezinárodní akce a turnaje, 
a  tak věříme, že florbalisté naváží na tento 
cenný úspěch. Text: Lenka Mišičková, foto: Petra Tomanová

kVALIFIkAční kOLO MčR V MAžORETkOVéM SPORTU A MAžORETEk 2017 
Letošní první duben byl pro město Hradec nad Moravicí v duchu ma-
žoretkového sportu. Ve sportovní hale základní školy se pořádalo jed-
no z šesti kvalifikačních kol Mistrovství České republiky v mažoretko-
vém sportu a mažoretek. Akce se konala pod záštitou organizací Česká 
federace mažoretkového sportu a IFMS. 

Pořadatelem kvalifikačního kola byl spolek mažoretky Charlie. Může-
me se pyšnit tím, že jsme kvalifikační kolo pořádali již počtvrté, a tím 
jsme navrátili tradici mažoretkového sportu zpět do Hradce. Tato sou-
těž má v našem městě tradici od roku 1997 a do našeho města se vrá-
tila po letech pauzy v roce 2013 právě díky mažoretkám Charlie, které 
se tuto tradici rozhodly obnovit. 

V  letošním roce jsme kvalifikační kolo pořádali ve  zrekonstruované 
sportovní hale ZŠ a účast byla opět hojná. Co do počtu soutěžících 
jsme zaznamenali největší účast v rámci kvalifikačních kol – přihlási-
lo se 530 soutěžících, soutěžilo se v mnoha kategoriích a rozdali jsme 
1 110 medailí. Podívat se přišlo přes 420 diváků. Další diváci byli u inter-
netového vysílání Stream, které bylo provázeno skvělým komentářem. 

Na vysílání v přímém přenosu se dívalo přes 6 000 diváků, čímž jsme 
se zařadili v rámci kvalifikačních kol na příčku největší sledovanosti. 

V  zahajovacím ceremoniálu nás přivítali hosté – místostarosta pan 
Mgr. Patrik Orlík, ředitelka základní školy paní Mgr. Radka Očadlíková 
a uvítací řeč měl starosta pan Josef Vícha, který prohlásil kvalifikační 
kolo za zahájené. Státní hymnu již tradičně zazpíval sólista Národního 
divadla moravskoslezského v Ostravě pan Peter Svetlík. Celým dnem 
nás provázela moderátorka radia Čas Petra Češková, která soutěž mo-
deruje již čtvrtým rokem. 

Jsme rádi, že můžeme takto reprezentovat naše město, a to i v rámci 
mezinárodní účasti. Předpokládáme, že jako každý rok se naše děvča-
ta nominují z MČR na mistrovství Evropy a mistrovství světa, kde se 
budeme snažit o co nejlepší reprezentaci. Budeme i nadále usilovat 
o další pořádání kvalifikačního kola, popřípadě finálového kola, a tím 
o zviditelnění našeho města. 

V závěru nám dovolte poděkovat všem, kteří nám pomohli, abychom 
kvalifikaci mohli pořádat. Děkujeme Zá-
kladní škole Hradec nad Moravicí za skvělý 
přístup, spolupráci a  pomoc v  organizaci, 
městu Hradec nad Moravicí za finanční po-
moc, Policii ČR, Městské policii Opava, SDH 
Žimrovice za požární dohled a všem spon-
zorům a také rodičům, kteří byli ochotni po-
moci při celé organizaci. 

Děkujeme všem příznivcům mažoret-
kového sportu. Úspěchy mažoretek 
Charlie můžete sledovat na našich in-
ternetových stránkách v  sekci úspěchy 
www.mazoretky-charlie.cz, přímý přenos 
daných kol MČR www.vysilamezive.cz. 

Vedení spolku mažoretky Charlie 
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PROCHÁZKA PŘÍRODOU
Tip na procházku po loukách mezi kopaninami a braneckým kopcem
Trasa: parkoviště u hřbitova (Hradec n. M.) – vodárna – rozcestí U sv. Františka – Branecký kopec – Kaplička pod skalou v Brance – pod Trňákem 
– parkoviště u hřbitova (Hradec n. M.).

charakter: ideálně odpolední až podvečerní procházka za slunečného dne – do 5 km (2-3 hodiny) – po lesních a polních cestách, po loukách 
a polích – vhodná turistická obuv, repelent, možná i svítilna – ideální pro piknik, pro pozorování krajiny a západů slunce – netradiční výhledy do 
krajiny Opavska, do údolí řeky Moravice, na Hradec n. M., na Nízký a Hrubý Jeseník.

Kulturní louky na Kopaninách pozvolna získávají na druhové 
pestrosti a na kráse. Na teplomilných mezích směrem k vodárně 
můžete pozorovat v květnu-červnu kvetoucí lomikameny (bílé květy) 
a smolničky (světle fialové květy). 

Harmonické louky na Kopaninách doslova lákají k procházkám, 
potvrzují to i četné vyšlapané pěšinky pejskařů a výletníků. Součástí 

těchto luk jsou mnohdy impozantní kamenné remízky, které 
vybudovaly předcházející generace hospodářů. 

Ve větru se červnová tráva vlní jako neklidná hladina moře.

Pěšinkou lemovanou voňavými květy divokých keřů se od vodárny 
dostanete na historickou křižovatku a odpočinkové místo 
U sv. Františka, někdy také označované jako Kříž na Kopaninách. 
Dočtete se zde o pestré historii místa a o lidech, kteří se o historickou 
i současnou podobu zasloužili. V minulosti se zde nacházela důležitá 
křižovatka cest z Branky, Kylešovic, Chvalíkovic, 
Bohučovic a z Hradce.

Pozorovat můžete vrchol Braneckého kopce a když popojdete kousek 
k třešňové aleji, tak budete mít Opavu jako na dlani. Pokračujete dál 

po polní cestě kolem pomníku tragicky zahynulých letců směrem 
k cestě mezi Brankou a Chvalíkovicemi nebo přímo cestou necestou 

na Branecký kopec. Na vrcholu naleznete na květenu bohatou, 
velmi krásnou louku a exkluzivní vyhlídkové místo, místo pro piknik, 

romantiku, pro pozorování západu slunce a východu měsíce.

Když obejdete vrcholový les směrem na Branku a budete pokračovat 
dál po loukách směrem na Hradec, naleznete mnoho krásných 
vyhlídkových míst. Výjimečným pozorovacím místem pro jarní západy 
slunce nad Rejvízem v Jeseníkách je skrytý, prozatím pevný posed. 
Ani jeden z 365 západů slunce v roce zde není stejný. O kousek dál, 
před setměním, nezapomeňte na nezvyklý pohled na zámecký ostroh 
Hradce nad Moravicí.

Stranu připravil: Mgr. Tomáš Volný
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Milí čtenáři,
vylosovaný výherce, který zašle do redakce Hradeckých novin správné znění tajenky, obdrží poukázku na nákup knihy dle vlastního výběru v hod-
notě 300 Kč. Znění tajenky nám zašlete do 30. 6. 2017 na e-mailovou adresu zpravodaj@muhradec.cz, nebo jej doručte na podatelnu, popř. do 
poštovní schránky městského úřadu. Ke správnému znění tajenky připojte své jméno a příjmení, bydliště a kontakt na Vás (e-mail nebo telefon). 
Jméno výherce uveřejníme v příštím vydání Hradeckých novin.
Tajenka z Hradeckých novin č. 2/2017: Otvírání Moravice. Vylosovanou výherkyní poukázky do knihkupectví se stala paní Renata Možíšková.

KŘÍŽOVKA

FOTOgRAFIcká SOUTĚž PRO DĚTI A MLáDEž
Město Hradec nad Moravicí vyhlásilo fotografickou soutěž pro děti a mládež s názvem 

Místo, které mám rád. 
Tématem soutěže je zachytit atmosféru konkrétního místa ve městě Hradec nad Moravicí, jeho 
částech a blízkém okolí. 

Fotografie můžete odevzdávat do 31. srpna 2017 na recepci Městského úřadu Hradec nad 
Moravicí. Fotografie mohou být v libovolném formátu, na kvalitním fotografickém papíru. Jeden 
autor může zaslat maximálně pět fotografií. Hodnocení bude probíhat ve dvou kategoriích. 
V  mladší kategorii budou hodnoceny fotografie dětí ve věku do 12 let, starší kategorie je určena 
soutěžícím ve věku od 13 do 19 let.

Ze všech soutěžních fotografií bude na podzim 2017 uspořádána výstava v městské galerii. Vyhodnoceno 
a oceněno bude 12 fotografií, ze kterých bude vytvořen kalendář na rok 2018. Bližší informace k soutěži najdete na  
www.muhradec.cz.

SOUTĚž
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Děkujeme všem za příspěvky do tohoto vydá-
ní Hradeckých novin. Uzávěrka podkladů pro 
další vydání (4/2017) je v pondělí 15. červen-
ce 2017 (distribuce do  domácností na  začátku 
měsíce srpna 2017).  Příspěvky a  inzerci zasílejte 

na adresu: Městský úřad Hradec nad Moravicí, 
Opavská 265, 747 41 Hradec nad Moravicí, e-mail: 
zpravodaj@muhradec.cz, tel. 553 783 940 
nebo 725 666 074. Hradecké noviny distribuuje 
Česká pošta, s. p. V případě, že vám do poštovní 

schránky nedošly, kontaktujte městský úřad na 
tel. 553 783 922 (podatelna) nebo se s reklamací 
obraťte přímo na pracoviště české pošty na tel. 
553 607 711 (depo).

hradecké noviny, periodický tisk územního samosprávného celku; vydává Městský úřad hradec nad Moravicí, opavská 265, 747 41 hradec nad Moravicí, iČ: 00300144, tel.: 553 783 922, www.muhradec.cz; 
evidenční číslo periodického tisku: Mk Čr e 16509; redakční rada: Miroslava vavrečková, Mgr. jiřina Živná, Mgr. tomáš volný, natálie jarošová; odpovědný redaktor: jitka celtová; vychází jako dvouměsíčník 
v nákladu 2 100 výtisků; datum vydání 6. 6. 2017; výtisk zdarma. vydavatel neodpovídá za obsah externích příspěvků. nepodepsané příspěvky jsou dílem vydavatele. Grafické zpracování a tisk: optys, spol. s r. o. 

Open the future 

PAP E R    |    PA C K A G I N G    |    S O L U T I O N S  

Přijmeme 

HLAVNÍ OPERÁTORY 
Smurfit Kappa Czech s.r.o. 

Do našeho výrobního týmu v závodě Žimrovice hledáme 

kandidáty s vyučením nebo SŠ technického směru, uživatelskou 

znalostí práce s PC, komunikativní, samostatné a zodpovědné.  

     Náplň práce: 

� obsluha, seřizování strojů a zařízení 
� organizace a vedení osádky stroje 
� vedení výrobních a technických záznamů a výsledků práce 
� kontrola pracovních procesů  

Práce v třísměnném pracovním režimu.  
Nabízíme: 

� kvalitní zaškolení 
� hlavní pracovní poměr ve stabilní společnosti  
� motivující systém odměňování, vstřícný a férový přístup  
� 5 týdnů dovolené, dotované stravování, výkonové odměny,  

roční bonusy, příspěvky na penzijní spoření a další benefity. 
 

PŘIJMEME TAKÉ BRIGÁDNÍKY DO VÝROBY 

Více informací získáte a své žádosti/životopis zasílejte na: 
miriam.karli@smurfitkappa.cz, tel.: 553 753 117   

cO SE DO hRADEckých nOVIn nEVEšLO
Příspěvky, které se do tohoto čísla hradeckých novin nevešly, najdete na www.muhradec.cz / hradecké noviny 

v rubrice Co se do novin nevešlo. 

Přečíst si můžete: 
Rozbor vzorků pitné vody – Studánky 2017 (Svatá studna); Mohou nás ohrozit mimořádné události?


